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bez meRkelove 
Sve poSTaje neizvjeSno 

Posljednjih godina Njemačka je suštinski bila 
evropski lider u integraciji država Balkana u EU. 
Najavom odlaska kancelarke Merkel taj proces postaje 
mnogo neizvjesniji
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iza Tajkuna puSToŠ
Povlašćenim koncesionarima država 

je izdala koncesije na sedam godina, ali 
neki od njih, iako su im koncesije istekle 
još prije tri, četiri godine, i dalje gazduju 
beranskim i crnogorskim šumama, dok 
je najveći broj drvoprerađivača osuđen na propast  bez sirovina za 
najosnovniju djelatnost
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NATAŠA KOVAČEVIĆ, 
IZVRŠNA DIREKTORICA NVO GREEN HOME

TaRu moRamo 
SpaŠavaTi već danaS

Samo deponije otpada na Tari su toliko 
velike da će nam trebati godine da ih uklonimo. 
Za degradaciju biodiverziteta postoje već 
opipljivi dokazi koje, očigledno, niko u državnim 
institucijama nije uzeo za ozbiljno, iako oni upozoravaju na devastacije 
staništa i desetkovanje vrsta
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NOVA PRESUDA SUDA U STRAZBURU

 Milićević protiv Crne Gore
 

U  p r e s u d i 
Milićević protiv Crne 
Gore, Evropski sud 
za l judska prava 
j e  j e d n o g l a s n o 
utvrdio da je Crna 
Gora prekršila pravo 
n a  p o š t o v a n j e 
privatnog života 
p o d n o s i o c a 
predstavke jer ga 
ni je  zašt i t i la  od 
napada mentalno 
o b o l j e l e  o s o b e, 
k o j a  j e  i m a l a 
istoriju nasilničkog 
p o n a š a n j a . 
Milićevića je X osoba  
napala u februaru 
2013.  godine,  u 
njegovom kafiću, 

i nanijela mu povrede glave. Prethodno mu je prijetio, i Milićević ga je prijavio policiji nekoliko dana prije napada. 
X je zatim uhapšen, krivično gonjen, i određeno mu je obavezno psihijatrijsko liječenje. Istovremeno, X je oglašen 
krivim i za nanošenje lakih tjelesnih povreda drugom čovjeku kojeg je napao nožem četiri mjeseca prije napada na 
podnosioca predstavke.

Evropski sud je utvrdio da je policija bila obaviještena o prijetnjama i da je morala biti svjesna mogućnosti da se 
dogodi napad. 

Evropski sud je utvrdio da su vlasti prekršile pozitivne obaveze države na osnovu člana 8 Konvencije, time što 
nisu preduzele dovoljne mjere da zaštite privatni život podnosioca predstavke, imajući u vidu dotadašnje nasilničko 
ponašanje osobe X. 

Podnosiocu predstavke je dosuđeno 4.500 eura na ime naknade nematerijalne štete i 3.000 eura troškova postupka. 
Presuda će postati pravosnažna ako u roku od tri mjeseca ne bude upućena u nadležnost Velikog vijeća.
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ODBOR ZA REFORMU 
IZBORNOG ZAKONODAVSTVA

Gvozdenović 
na čelu 

Potpredsjednik  Skupšt ine branimir 
Gvozdenović  će biti predsjednik Odbora 
za reformu izbornog zakonodavstva. Njegov 
zamjenik biće Strahinja bulajić iz DF-a. Članovi 
Odbora iz Demokratske partije socijalista su 
miodrag vuković, marta Šćepanović i predrag 
Sekulić.

Predstavnici DF-a u odboru biće branka 
bošnjak i predrag bulatović. Socijaldemokrate 
će predstavljati boris mugoša. Predstavnici 
manjinskih stranaka biće ervin ibrahimović i 
Genci nimanbegu.

Skupština Crne Gore je 30. oktobra usvojila 
odluku o obrazovanju Odbora za reformu 
izbornog i drugog zakonodavstva.

Predstavnici Demokrata i Građanskog pokreta 
URA  neće učestvovati u radu tog privremenog 
tijela.
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iz peraLuke Lagatora ● Montenegro - Bad Luck

PREDLOG ZAKONA O DRŽAVNIM NAGRADAMA

redefinisanje 
Trinaestojulsku nagradu, pored kulturnih poslenika, moći će da dobiju 

privrednici, ljekari, inženjeri, ekonomisti, arhitekte, pravnici, institucije kulture, 
privredni subjekti, predviđeno je novim zakonom o državnim nagradama.

Na taj način, kako je obrazloženo, nagrada dobija širi kontekst, afirmiše 
vrijednosti i u drugim oblastima društvenog života, pa može da stimuliše i 
druge sektore na bolje rezultate rada i djelovanja.

Propisano je da tri godišnje Trinaestojulske nagrade moraju biti dodijeljene 
za različite oblasti.

„Novim zakonom broj članova žirija za ovu nagradu povećan je sa pet 
na sedam zbog prepoznate potrebe da bude angažovan veći broj stručnih 
lica iz različitih oblasti za koje se nagrada dodjeljuje“, kaže se u obrazloženju

Predlog zakona o državnim nagradama utvrdila je Vlada 4. oktobra, a ove 
nedjelje je dostavljen Skupštini. 

Novim zakonskim rješenjima je redefinisan koncept i Njegoševe nagrade 
– ona će se dodjeljivati za ukupan stvaralački opus, što je, kako je navedeno, 
primjerenije njenom značaju i u većoj mjeri doprinosi valorizaciji cmogorskog 
kulturno-istorijskog konteksta.

Odredbama koje se odnose na nagradu Petar Lubarda, uspostavlja se novi 
koncept po kojem je ona namijenjena vrednovanju ukupnog stvaralačkog 
opusa umjetnika.
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TuŽilaŠTvo i poliCija ni šest mjeseci od pokušaja 
ubistva novinarke olivere lakić nijesu ni na tragu 
napadačima i nalogodavcima tog zločina. Nepoznati 
muškarac 8. maja je sa leđa ranio novinarku u nogu 
ispred njenog ulaza, nešto prije 21 čas, nakon što je po 
povratku s posla parkirala automobil i krenula da uđe u 
zgradu. Istražni organi još nijesu na tragu napadačima ili 
nalogodavcima. Iz podgoričkog Višeg državnog tužilaštva 
i Uprave policije Vijestima nijesu odgovorili da li imaju 
nove tragove koji bi potencijalno doveli do onih koji su 
pucali ili naredili napad na Lakićevu.

bRiSanje TezGi i kioSka, jer gradska vlast neće 
da Budva i dalje bude vašarište. Nova gradska uprava 
je Planom privremenih objekata „izbrisala“ ukupno 
250 privremenih lokacija — tezgi, štandova, kioska, 
ugostiteljskih terasa sa gradskih šetališta Budve, 
Petrovca, Svetog Stefana i Bečića. Gradonačelnik 
dragan krapović poručio je da je došao kraj tome 
da se Budva naziva vašarom i da je sada vrijeme da se 
napravi rez. Sekretar za urbanizam Stevo davidović 
je naveo da je u Budvi izbrisano 187 lokacija, od kojih 
95 lokacija na šetalištu 
a 50 lokacija na Sajmu, 
te 42 lokacije u drugoj 
zoni. „U Bečićima je 
manje 39 lok aci ja , 
o s a m  u  Pe t r o v c u , 
četiri na Jazu pet na 
Svetom Stefanu, pet 
autoperionica i  tr i 
parkinga“, predočio je 
Davidović i naveo da će se sve lokacije, od ugostiteljskih 
terasa, do kioska naći na tenderu. Ovo je izazvalo burnu 
reakciju brojnih dosadašnjih zakupaca privremenih 
objekata, koji su zahtijevali da se njihovi objekti ponovo 
vrate u plan.

omladinSki klub, napravljen je od podruma 
u Srednjoj ekonomskoj školi , ,Mirko Vešović’’ u 
Podgorici. Učenici, njih 20,  na čelu sa profesoricom 
ljiljanom milonjić, preuredili su zapušteni podrum 
prostor i od njega napravili prostoriju za druženje, 
učenje i organizovanje raznih edukativnih i kulturnih 
aktivnosti. „Djeca su samo mala kada im se ne da šansa 
da budu velika. Sve znaju, ali iz drugog ugla. Ovakve 
stvari daju ljudima vakcinu. Učenici su u školu dolazili 
prljavi, pocijepani, uništavali novu odjeću, patike, čak i 
prehlađeni, ali mislim da znaju da su radili nešto mnogo 
bitnije od školskih aktivnosti“, kazala je profesorica 
Ljiljana Milonjić.

koToR bez bazena - grad sa dva evropska 
šampiona u vaterpolu, iz kojeg je poteklo više od polovine 
reprezentacije koja je 2008. osvojila evropsko zlato u 
Malagi, već dvije godine nema zatvoreni bazen. Zbog 
toga mlade nade ovog sporta na treninge idu u Budvu.

,,To je bilo ne tako davno: Primorac, evropski prvak, 
Cattaro osvajač Evropskog kupa. U istoj godini dva 
najznačajnija trofeja u Kotoru, a evo gdje smo sada došli, 
da ta dva kluba nemaju praktično gdje da treniraju”, 
ističe mirko vičević iz VA Cattaro.

Prijestonica crnogorskog vaterpola već dvije godine 
nema zatvoreni bazen, a mlade nade iz dva evropska 
šampionska kluba na treninge putuju u Budvu.
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Skupovi, poput budvanskog, sa kojih  se čuju izjave obojene mržnjom  dar su 
dpS-u i njegovim liderima.  znaju oni dobro da se i naše i njihovo stado ničega ne 

boji koliko vukova koji vrebaju iz mraka. zato bez pogovora trpe kad ih čuvari, 
svako malo, šišaju. i u konačnom – pojedu

Ćeranje repa

Ništa novo. I ništa dobro. 
Plimapokrenutaodlukomvlastionovčanim
kaznamazasveonekojipokažukakonepoštuju

državnesimbole–uzpozivprosvijetljenim stanovnicima 
CrneGore  da ih revnosno špijaju nadležnima -
nastavljena je zahtjevom da se iz školske lektire protjeraju 
„nepodobni“pisci(Danilo Kiš i Njegoš).Podoptužbom
da su svojim djelom podstrekivali vjersku i nacionalnu 
mržnju.Ponajviše,doduše,međuonimakoji ih,uz
izuzetneizuzetke,nikadnijesučitali.

Slijediojenastavakpričeolimenci koja je, voljom 
Amfilohija Radovića, mitropolita Srpske pravoslane 
crkveuCrnojGori(SPC),auzpomoćvazduhoplovstva
vojske nekadašnje zajedniceSCG, helikopterom
dopremljenanavrhRumije,uočireferenduma,uljeto
2005.Suprotnopisaniminepisanimzakonimaiobičajima
togkraja isvekolikeCrneGore.Limenka je od tada  
umjestozapronošenjeriječiBožje(nelaži,neukradi,
neubij...volibližnjegasvoga)služilazaširenjestraha

i huškanje na stare, provjerene, podjele po vjerskoj i 
nacionalnojosnovi.Kadgodbisepolitičarima,saibez
mantije,toučinjelokaopogodannačinzazamagljivanje
stvarnih, egzistencijalnih problema sa kojom se nosi 
većinagrađanaovezemlje.

PričajeaktuelizovananakonštosučelniciSPC-a
odlučilidalimenku okamene(obložekamenom)avlast
odgovorilanovimobećanjemdaće–uovomslučaju–
postupitipozakonu.Jednogdana.Amfilohijejepotom,i
preko novina,  pisao premijeru Dušku Markoviću.Koji
mujenaistinačin,iprekonovina,odgovorio.Izprepiske
smozaključilidasemeđusobnonepoštujubašpreviše.
Iakose,možda,vole.Dok,zasigurno,dobrosarađuju.

DPSje,ostajućinapoznatomterenu,pričunastavio
zahtjevom da se po hitnom postupku izglasa  zakon o 
crnogorskom jeziku. „Zakonima smo do sada razradili 
skorosvesimboleCrneGore,imamoZakonoGlavnom
gradu,Zakonoprijestonici,imamoZakonodržavnim
simbolima,jedinosuzakonomnerazrađeniostalijezik

idenTiTeTSke iGRe izmeĐu dva mRaka

• VRIJEME DARIVA-
NJA: Đukanović i 

Bećković na Cetinju
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Matija i DPS bratija
Crnogorska nacija je rođena poslije i nestaće prije mene, slagao je 

Matija Bećković sa glavnog podgoričkog trga, dok se SFRJ raspadala u krvi. 
Za tu i slične izjave DPS režim ga je u Budvi 1995. nagradio književnom 

nagradom Stefan mitrov ljubiša. 
Slijedile su nova ponižavanja i nove nagrade. 
„Crne Gore nema bez slobode, Bećkovićevo pjesničko djelo, estetski 

mjereno i izmjereno, uvrstilo se u svevremne spomenike takvoj, slobodnoj 
Crnoj Gori“, kazivao je Đukanović dok je, 1998, na Cetinju Matiji darivao 
Njegoševu nagradu. „I kada se učini da se onaj njegoševski čovjek 
nekud izgubio, zajedno sa svojim pregnućem, sviješću i slobodom – 
dokle god njegoševski pjesnički filozofski amanet odjekuje – Njegoš 
je među nama”, govorio je Đukanović sve računajući koliko će mu taj 
performans donijeti glasova.  

„Njegoš je izdajnik ove današnje Crne Gore“, besjedio je akademik 
Bećković dok je prihvatao nagradu marko miljanov, koju mu je Udruženje 
književnika Crne Gore dodijelilo 2016. godine, za knjigu Prahu oca poezije.

Kada je Matija u Crnu Goru počeo dolaziti u aranžmanu opozicije, DPS 
se ljutnuo: „On ne priznaje državu Crnu Goru, njen jezik, pismo, istoriju, 
niti ijedan napor usmjeren ka boljitku i prosperitetu građana“. Njegovim 
domaćinima (vladajuća koalicija u Budvi) prebacili su da pokušavaju 
„prekrojiti sadašnjost praveći podjele i šireći mržnju, postavljajući na 
pijedastal one poput Matije Bećkovića“. 

 Nijesam bio omiljen kod crnogorske političke elite, rekao je Bećković 
publici koja je u Budvi, prije nešto više od dva mjeseca, pratila njegovo 
pjesničko veče: „Voljeli su me, ali tajno“. 

Sad mu, jednako tajno, brane da dođe. Što ne znači da mu ne šalju 
darove. Kao što i on zna da ih svakom kapljom mržnje koju raspe oko 
sebe – jača.   

ipismo“,obrazložio jestaru/novu
ideju predsjednik Odbora za ustavna 
pitanja SkupštineCGMiodrag 
Miško Vuković. 

Zaboravio je da pomene kako, 
iz javnosti nedokučivih razloga,
nemamo ni zakon o vladi ni zakon o 
skupštini. Ili oni nijesu stvar identiteta 
idržavneprepoznatljivosti.Zarazliku
od, recimo,  Mila Đukanovića 
koji je, nedugo nakon pobjede na 
predsjedničkimizborima(nezakonite
i neosporene) dobio svoj Zakon o 
predsjedniku. Zlu ne trebalo. 

Potom su naša preganjanja dobila 
imeđunarodnikarakter.

Kako i dolikuje  današnjim 
vremenima i vlastima, vijest 
da su crnogorske vlasti 

četvoricivelikosrpskihnacionalista
zabranileulazakuCrnuGorustigla
namje–izBeograda.Aleksandar 
Vučić je obznanio kako ga je srpski 
ministar unutrašnjih poslova Nebojša 
Stefanović obavijestio da je ulazak 

uCrnuGoruzabranjenakademiku
Matiji Bećkoviću, istoričarima
ČedomiruAntiću iAleksandru 
Rakoviću, i profesoru Pravnog
fakultetauPrištiniDejanu Miroviću.

„Ono na šta su se pozvali u jednoj 
rečenicijeugrožavanjesigurnostii
bezbednostiCrneGore”,prepričao
jeVučićobrazloženjeizPodgorice,
manje-više isto ono koje nam je 
–većistevečeri–ponudilainaša
Vlada.Objašnjavajućikakospisak
„nepodobnih“ – ne postoji.Ali
potvrđujućidajepomenutojčetvorci
ulazakuCrnuGoru,ipak,zabranjen.
Uzjošnekečetiristotineosobaiz
tzv. kriminalnog miljea za koje se od 
ranije zna da na našoj teritoriji nijesu 
dobrodošli. Dok ih se ne pozove.  

Te k ,  m i n i s t a r  N u h o d ž i ć 
(Melvudin,ministarpolicije–prim.
Monitora) jeobavijestiočlanove
Kolegijumadanepostojespiskovi
nepoželjnihosoba,osimpojedinaca
iz kriminalnog miljea, navedeno je u 

saopštenjuizSkupštineCrneGore.
Dok su iz komšiluka, iz zgrade 

Vlade, ukazali  da je njihova
„Ustavna i moralna obaveza da od 
nedobronamjernih pojedinaca štite 
stabilnost i bezbjednost zemlje, ali 
ispokojsvihgrađana,uključujućii
državotvorna,patriotskainacionalna
osjećanjanajvećegbrojanjih...“.Zato
suseodlučilizapristupkojinema
veze sa zabranom slobode mišljenja, 
iako imse takonešto,kažu,želi
podmetnuti(njima!?)„većsejedino
i isključivoodnosinasprečavanje
stranihdržavljanadauCrnojGori
izazivajuilipodstičunetrpeljivost,
vrijeđaju ugled ili slave nasilni
nestanakCrneGore“.

Konačno,dabiotklonilimoguće
zabune,izVladesusaopštilikako
ne postoje „nikakvi spiskovi 
nepoželjnihosoba“.Nadležni„u
svakomkonkretnomslučaju“vrše
procjenuidonosezaključak.Koji
službapotomproslijedigdjetreba.
Poprincipujedanproblem–jedna
odluka. 

Dodatno smo saznali da, prema 
onome što  propisuje Zakon o 
strancima,procjenukome(ne)treba
zabranitiulazakuCrnuGorurade
službeniciAgencijezanacionalnu
bezbjednost (ANB).Da li je to
posao ličnozadirektoraDejana 
Peruničića,jošneznamo.Službena
je tajna i koliko su se pri donošenju 
oveisličnihodlukaslužbeniciANB-a
koristili savjetima dugogodišnjeg 
direktora, aktuelnog premijera Duška 
Markovića.

Sledećičinnaše tragikomedije
donio je na scenu i nove glumce. 
Opozicione. 

DaježivkraljNikola,vlasti
bi ga stavile na spisak 
nepoželjnihSrbauCrnoj

Gori, obznanio je svoja saznanja 
Marko Kovačević ,  portparol 
Novesrpskedemokratije (NSD),
komentarišući zabranu ulaska
osobama koje su najavljivane kao 
glavne zvijezde na priredbama 
povodomvijekaododržavanjatzv.
Podgoričkeskupštine(njenslužbeni
nazivbioje:Velikanarodnaskupština
srpskognarodauCrnojGori).Na
kojojje,poredodlukedaCrnaGora



br. 1464 / petak / 9. novembar 2018.10

fokus

postaje sastavni dioKraljevine
Srbije, izglasana i odluka da se kralju 
Nikoli Petroviću i njegovoj porodici 
zabranipovaratakuCrnuGoru.A
njihova imovina oduzme. 

OndanasjeKovačevićpodsjetio
kako su, „u zemlji koju su proslavili 
ikraljNikolaiMatijaBećković“,
posmrtni ostaci kraljevskog para, 
1989.godine,vraćeninaCetinje
„koje sada mrzi narod kom je njihov 
kraljpripadaosrcemidušom“.Kralj
je,zboriKovačevićdemonstrirajući
razumijevanjeistorije,želiodasprži
neprijatelje svog naroda. A pošto ga 
Cetinjemrzi,„elementarnalogika
ukazuje, da bi kralj Nikola danas 
želiodaspržiskoročitavoCetinje...“.

Nastavak priče stigao je
i z  Budve  sa ,  kako  je
na jav l j eno ,  cen t ra lne 

proslaveobilježavanjastotinugodina
od oslobođenjaBokeKotorske
iujedinjenjaSrbije iCrneGore.
OdržanepodsloganomPokoljenja 
djela sude. 

Antić iRaković, dvojica od
četvorice„nepoželjnih“i„nesuđenih“
govornika obratili su se okupljenima 
preko video linka. Srpske zemlje, 
srpskomore...isličnebezbrojputa
ponovoljenepričezbogkojih,ruku
na srce,  nijesu ni trebali dolaziti. 
Imaidomaćihzatupoetiku.

B i v š i  p r e d s j e d n i k  C r n e
Gore Momir Bulatović iznio je 
interesantno opažanje: „Kad bi
malo razmislili današnji crnogorski 
vlastodršcibipostalisvjesni–da
nije bilo 1. decembra 1918, ne bi 
bilo nimajskog referenduma iz
2006.i takozvaneobnovedržavne
samostalnostiCrneGore“.Ostalo
je nejasno da se Momir nije malo 
zabunio.Papomiješaoreferendum
iz 2006. sa tzv. referendum o
nezavisnosti koji je on organizovao 
u zimu 1992. Uz sedmodnevnu 
kampanju i pitanje na koje se moglo 
odgovoritina samo jedannačin:
„DalistezatodaCrnaGorakao
suverenarepublikanastaviživjeti
u zajedničkojdržavi Jugoslaviji
potpuno ravnopravno s drugim 
republikamakojetožele?”

Iz nekog razloga tog se glasanja 
nesjećajuniBulatovićniĐukanović.

Zvijezdabudvanskevečeribio
je, ipak,sveštenikSPCizKotora
Momčilo Krivokapić.Krenuo je
istorijom: „Odreda ljudi ne znaju 
daBoka nikada nije bilaCrna

Gora...Bokaseujedinilasa
Srbijom direktno, a ne 

prekoPodgoričke
s k u p š t i n e “ . 
P o t o m  s e 
z a g l e d a o  u 
priželjkivanu
b u d u ć n o s t

(tome, zapravo, i služi ovakva
proslavaPodgoričke skupštine):
„Goreglavu srpskinarodeBoke
Kotorske.Prošli susviokupatori
paćeproćiiovi.Ničijanijegorjela
do zore“. 

Iz pažljivo sročene besjede,
koja jezvučalakaopokušajdase
nadomjesti opravdano odsustvo 
Bećkovića,valjaizdvojitijošneke
poruke. „Postoje neki koji mrze sve 
srpsko“,kazaojeKrivokapić.Dabi
usledećojrečenicidemonstrirao i
vlastitočojstvoi junaštvo:„Danas
kada jeBokauCrnojGori,neki
se izjašnjavaju kaoCrnogorci,
primjenjujućikomunističkumantru
o postojanju crnogorske nacije“. 

PremaizvještajimaizBudve,niko
od prisutnih nije našao za shodno da 
reagujenaKrivokapićeveuvrede.
Slažuse?Ili ihjestrahdapokažu
neslaganje?

Skupovi poput budvanskog sa 
kojih sečujuovakveizjave
obojenemržnomiisključivošću

su dar  DPS-u i njegovim liderima. 
Znaju oni dobro da se i naše i njihovo 
stadoničeganebojikolikovukova
koji vrebaju iz mraka. U tom strahu  
bezpogovora trpekad ihčuvari
svakomalo,šišaju.Iukonačnom
–pojedu.Dokseonimeđusobno
plaše.Ićeraju.

 Zoran RADULOVIĆ

• ČUŠ TI – NEKI SE IZJAŠNJA-
VAJU KAO CRNOGORCI: 

Momčilo Krivokapić u Budvi

• SPISAK MANJE ILI VIŠE, 
VAŽNO JE ĆERANJE: Duško 

Marković, Melvudin Nuhodžić 
i Veselin Veljović  

foto: gov.me
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prvo, najočiglednije. Odluka da se neformalno 
zabrani ulazak Matiji Bećkoviću i još trojici srpskih 
nacionalnih radnika, ( Čedomiru Antiću, Aleksandru 

Rakoviću, Dejanu Miroviću) u Crnu Goru, višestruko 
nadilazi kompetencije policijskih službi, tajnih i javnih. 
Morali su je aminovati glavni - Milo Đukanović i Duško 
Marković. Šef režima i njegov bivši dugotrajni šef tajnih 

službi, nijesu previdjeli 
da će buknuti novi 
plamen identitetskih 
strasti i podjela, a Matija 
i društvo biti prisutniji u 
Crnoj Gori, nego da po 
njoj šetaju. Odluku o 
zabrani su donijeli baš 
zato što su znali kakve 
će učinke imati. Njima 
su podjele - život. 

U sjenci domoljubive 
vriske, božanstvene 
rijeke - Tara i Cijevna – 
postaju žrtve sistemskog 
z l o č i n a ,  d o m a ć e  i 
a l b a n s k e  b ra će  p o 
halapljivosti i bezdušju. 
Istovremeno, skupština 
pripravlja zakon koji će 
omogućiti Vladi da po 
nahođenju, bez sudske 
p r e s u d e ,  o d u z i m a 
vlasnicima ono što 
silnima zapadne za oko. 
Opljačkani neka se žale. 
Pljačkašima. Ozakonjena 
p l j a č k a  d r u š t v a  j e 
gotovo savršen zločin. 
San svake mafije. Taj 
san se ne može trajno 
realizovati ako se ne 
u n i š t i  m o g u ć n o s t 
stvaranja političke i 

društvene alternative. To rade Đukanović i Marković. 
Njihovi saveznici su svi koji pomažu da se društveni život 
svede na izvikivanje identiteta. 

 Ova buka i bijes što se šire liče na devedesete. Ali, 
samo liče. Ni u isti pakao se dvaput ne može ugaziti. 
Ovo je nacrt budućnosti kao pomračene prošlosti. I 
svijet i mi smo danas gori nego devedesetih. Amerika 

se nekako nosi sa Trampom, ali trampizam kao požar 
hara Evropom. Po mnogo čemu, Đukanović je pionir 
trampističkog vladanja društvom – prljavim, krupnim 
kapitalom, batinom i lažima. 

Kad bi kriterijumi za zabranu ulaska Matiji Bećkoviću 
i društvu u Crnu Goru, bili dosljedno sprovedeni – 
Demokratskoj partiji socijalista bi, kao antidržavnom 
udruženju koje kontinuirano ruši temelje ustava, odavno 
bio zabranjen rad. Nije samo DPS, pokazatelj našeg pada. 
Tu su partije koje se lažno predstavljaju kao zastupnici 
manjina, a stvarno su, na čelu s Bošnjačkom strankom, 
režimski povjerenici, krivi svjedoci zaduženi da za pregršt 
privilegija peru Đukanovićevu biografiju. Tu su i SD i LP, 
svjedočanstva poraza jednog sna. 

Tu su režimski intelektualci. Ne može biti da i oni 
ne osjećaju mučninu zbog odluke vrha da zabrani 
Bećkoviću ulazak u Crnu Goru. To je, uz ostalo, praktična 
kritika njihovih potencijala. Pozivajući u ispomoć 
policiju, gospodar im poručuje da su nekadri da se na 
propagandnom polju nose sa Matijom Bećkovićem. 
Prišutjeli su se. Čak i oni duboko u sebi znaju koliko je 
Đukanovićeva Crna Gora krhka. Na dugi rok - nebranjiva. 
Utoliko je čemernije i opakije njihovo služenje. Baš to, 
da Crna Gora bude isto što i Đukanović, žele oni koji bi 
da je ne bude. Osim kao folklorni ukras. 

Naravno, tu je i dominantna srpska politička ponuda 
u Crnoj Gori. Lažno opoziciona. Dragovoljni zatočenik 
propalih projekata iz minulog vijeka - 1918, 1941, 
1990. Skoro trideset godina nakon sloma posljednjeg 
svesrpskog poduhvata, evo, kao vjesnike spasenja, 
nude Momira Bulatovića i Matiju Bećkovića. Neki lideri 
DF-a su se upregli da kao stožer za okupljanje srpske 
zajednice u Crnoj Gori promovišu 1. decembar 1918.. 
Kao sjećanje i kao smjernicu za budućnost. Znaju 
oni da taj kontroverzni i kompleksni datum mnogi u 
Crnoj Gori doživljavaju kao vlastiti poraz. Znaju i da 
tako Đukanoviću pomažu da odigra ulogu državnog 
zaštitnika. Ali, znaju i da taj datum ima ogroman 
manipulatorski potencijal, i da paljenje baklji može 
donijeti glasove dovoljne za opstanak u prljavam 
kazalištu. U svojstvu gubitnika. 

Sve je u ovdašnjem srpskom političkom klubu sitnež 
za Amfilohija. Naravno da je i mitropolit SPC-a 
znao šta će izazvati njegov nastavak radova na 

Rumiji. Baš zato je krenuo u akciju. Đukanović mu je s 
druge polovine terena podigao saučesnički palac. Tako 
majstore. Gazimo dalje. Do kraja. U kojem, ko god od 
njih da pobijedi – Crna Gora gubi. 

danas, sjutra

Pomračenje 
prošlosti 

»U sjenci domoljubive 
vriske,  božanstvene  
rijeke - Tara i Cijev-
na – postaju žrtve 
sistemskog zločina, 
s ove i s one strane 
granice. Priprav-
lja se  zakon koji će  
omogućiti vladi da  
bez sudske presude, 
oduzima vlasnici-
ma ono što silnima 
zapadne za oko. 
Ozakonjena pljačka 
društva je san svake 
mafije. Đukanović u 
tom poslu ima silne 
partnere. U vlasti i u 
opoziciji. U  civilu i u 
mantiji   
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Leks specijalis  
za atraktivne lokacije 

Suština izmjena postojećeg zakona o 
eksproprijaciji sastoji se u tome da se postupak 
oduzimanja privatne imovine skrati i dovede 
do savršenstva tako da vlasniku nepokretnosti, 
zemljišta, voćnjaka, zgrada, kuća ili lokala, 
ukoliko je nezadovoljan visinom naknade koju 
mu oduzimač imovine dodjeljuje, ostaje  pravo 
da obija pragove sudova, dok je njegova imovina 
otišla u nepovrat

izmjene zakona o ekSpRopRijaCiji

i

monitoring

zmjenom niza zakonskih 
rješenjaVladaDuška 
Markovićazaokružuje
p r o j e k a t  p o t p u n o g 

obespravljenjagrađanaCrneGore
i lokalnih samouprava sa ciljem 
nesmetanog gazdovanja vrijednim 
prostorom, nepokretnostima koje su 
ostale izvan njene kontrole.

Nakon formiranja  Javnog
preduzećaMorsko dobro kojim je 
primorskim gradovima oduzeta obala, 
ekonomskinajvrednijepodručje,na
red je došlo i šire kopno na kojem 
je lokalnim upravama ukinuto pravo 
urbanističkogplaniranja,donošenja
lokalnih planskih dokumenata i 
izdavanja dokumentacije za gradnju 
objekata.

Završni  udarac u totalnoj 
centralizaciji i kontroli prostora 
stigao je u vidu predloga izmjena 
Zakona o eksproprijaciji, koji 
je Skupštini podnijela grupa od 
pet poslanika DPS-a, Predrag 
Sekulić, Marta Šćepanović, Nikola 
Rakočević, Željko Aprcović i 
Jovanka Laličić. Suština izmjena 
postojećegZakonaoeksproprijaciji
sastoji se u tome da se postupak 
oduzimanja privatne imovine skrati 
i dovede do savršenstva tako da 
vlasniku nepokretnosti, zemljišta, 
voćnjaka,zgrada,kuća ili lokala,
ukoliko je nezadovoljan visinom 
naknadekojumuoduzimačimovine
dodjeljuje, ostaje pravo da obija 
pragove sudova, dok je njegova 
imovina otišla u nepovrat.

Poslanici potpisuju predlog po 
kojem–državamožepohitnom
postupku oduzeti privatnu imovinu i 
ućiunjenposjeduzisplatunaknade
u iznosu kojiVladina komisija

procijenipravičnim.Akovlasniknije
zadovoljanvisinomnaknademože
sežalitisudu,aližalbaneodlaže
izvršenje rješenja o eksproprijaciji. 

I  n e  s a m o  t o ,  „ k o r i s n i k 
eksproprijacijemože podnijeti
zahtjev za stupanje u posjed na  
nepokretnost koja je predmet 
eksproprijacijeprijepravosnažnosti
rješenja o eksproprijaciji, ali ne i prije 
izvršnosti rješenja o eksproprijaciji, 
ako je to neophodno zbog hitnosti 
realizacije postupka eksproprijacije 
ili sprečavanjanastupanjaznatne
štete.Zahtjevsepodnosinadležnom
organuupravekojijedužandaodluči
bezodlaganja…Idanaloživlasniku
nepokretnosti da preda  nepokretnost 
koja je predmet eksproprijacije 
korisniku…Žalbanaodlukune
odlažeizvršenjeodluke”predlažu
poslanici  u ovom naredbodavnom 
tekstu sačinjenomuduhuodluka
nekadašnjih prijekih sudova.

Predlogom se takođe traži
da se doda stav da je postupak 
eksproprijacije hitan, te da se rok 
zaodlučivanjeVladepozahtjevu

za eksproprijaciju skrati sa 60 na 30 
dana.Tražiseidodavanječlanada
je„vlasniknepokretnostidužanda
dozvolivršenjepripremnihradnji”
zarealizacijuodređenogprojekta.

Štoznačidadozvoliinvestitoru
ulazak na svoju privatnu imovinu 
i  p r i j e  okončan ja  pos tupka
eksproprijacije.

Kolikojesamonadmenemoći
sažeto u ovom predlogu
riječima–stupanjeuposjed,

hitnost, bez odlaganja, predaja 
nepokretnosti…Kaoda je ratno
stanje.Možesesamopretpostaviti
kakoćeprimjenaovihstavovateći
upraksi.Kosenameračinanečije
imanje, stvar je gotova bez ikakvih 
izgleda vlasnika da oduzimanje 
imovinespriječi.

I zmjene  važećeg  Zakona
o eksproprijaciji nije zatražilo
Ministarstvo finansija, čime je
izbjegnuta obaveza izlaganja 
predloga na javnu raspravu i uvid 
zainteresovanihgrađana, lokalnih
uprava i nevladinih organizacija. 
Time je spriječeno ponavljanje
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događaja iz2015.godine,kadaje
Vladapokušaladaistaovarješenja
progura u Skupštini. Pokušaj je 
propao jer su građani i NVO,
uglavnom iz primorske regije 
organizovali proteste ispred zgrade 
parlamenta. 

Pokušaj sređivanjaZakonao
eksproprijaciji po mjerilima 
zainteresovanih investitora, 

u to vrijeme uglavnom onih koji 
suplanirali izgradnju turističkih
kompleksa na primorju, dobio je 
negativne ocjene Zaštitnika ljudskih 
prava i sloboda, koji je ocijenio da 
supredložene izmjene suprotne
Ustavu.  Predstavnici Delegacije EU 
uPodgoricitadasuupozoriliVladu
naobavezepoštovanjameđunarodnih
konvencija o ljudskim pravima.

S a d a š n j i ,  p o n o v l j e n i 
postupak izmjena, prati potpuna 
netransparentnost.

Štaimsepripremaubudućnosti
građanisumoglisaznatijedinoako
su pratili skupštinsku raspravu. Preko 
koje su obaviješteni da je iz postupka 
eksproprijacije imovine izuzeta uloga 

sudauodređivanjuvisinepravične
naknade.

„Suština izmjena je u tome da je 
rješenje o eksproprijaciji kojim se 
oduzimaimovinaiodređujevisina
pravičnenaknade–pravosnažno”,
naglasilajeposlanicaŠćepanović.

G r ađ an ima  j e  z a  u t j e hu
„obezbijeđena”sudskazaštitapred
redovnim sudovima pred kojim 
tužbommogudatraženadonkadu
štete, ali ne i povrat svoje imovine.

Niz je  c iničnih pr imjedbi
predlagačakakoseizmjenamajača
pravnasigurnostgrađanakojimase
otima imovina. Poput podatka da 
umjestodosadašnjatričlanakomisije
kojaodređujevisinunaknade, to
ćeraditipetčlanova,kojeimenuje
Ministarstvofinansija,organVlade
koji sprovodi eksproprijaciju. 
Isti organ jednim aktom oduzima 
imovinuiodređujecijenupravične
naknade.

Novinajeidagrađaninkomese
oduzimaimovinamožeaktivnoda
sudjeluje u procesu oduzimanja… 

Kako senezvanično saznaje,

najnovije izmjene iznuđene su
zbog hitnosti oduzimanja zemljišta 
na trasi budućeg autoputa uz
istovremenootvaranjemogućnostiza
eksproprijaciju atraktivnih zemljišnih 
parcela na primorju za potrebe 
investitorakojepreferiraVlada.

Predlagačiodlučnonegiraju
tvrdnje da se eksproprijacija 
moževršitizapotrebeizgradnje

hotelaiturističkihrizorta.
Hoteli, turistički kompleksi,

vile i naselja, nisu više objekti od 
javnog interesa. Novim Zakonom 
o planiranju prostora i izgradnji 
objekataukinut ječlankojimsu
nabrojani objekti od javnog interesa 

poslanici dpS 
a-predrag Sekulić, 
marta Šćepanović, 

nikola Rakočević, Željko 
aprcović i jovanka laličić  
potpisuju predlog po 
kojem - država može 
po hitnom postupku 
oduzeti privatnu imovinu 
i ući u njen posjed uz 
isplatu naknade u iznosu 
koji vladina komisija 
procijeni pravičnim. ako 
vlasnik nije zadovoljan 
visinom naknade može 
se žaliti sudu, ali žalba ne 
odlaže izvršenje rješenja 
o eksproprijaciji
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međukojimasutajstatusimalihoteli
imnogidrugiturističkiobjekti.

Malo  ko  v je ru je  ag i ln im 
poslanicima DPS-a da se inovirani 
Zakonoeksproprijacijinećekoristiti
za oduzimanje velikih zemljišnih 
kompleksa koji su decenijama 
unazadusvimVladinimstrateškim
dokumentimaoznačenikaoprioritetne
zoneza razvoj turizma.Riječ je
naravnooBuljarici,Valdanosu,
Velikojplaži,Jazuidrugimmanjiim
lokacijama na kojima je dio zemljišta 
u privatnom vlasništvu.

NaprostoruBuljariceoko90
odsto zemljišta u vlasništvu je 
mještana, zato su u dijelu javnosti 
predloženeizmjenezakonadobile
adekvatannaziv–Leksspecijalis
zaBuljaricu.

Kada  s e  u v e ž u  n o rme
dva zakona,  Zakona o 
eksproprijaciji i  novog 

Zakona o turizmu,  lako je ustanoviti 
nakoji načintazemljamožebiti
oduzetaikakoćehoteliponovobiti
objekti od javnog interesa.

NoviZakono turizmuučlanu
117.definišepojam–Prioritetni
turističkilokalitet.

„Turistički lokalitetkojizbog
svojih izuzetnih prirodnih, kulturnih, 
istorijskih, ambijentalnih, prostornih, 
geografskihidrugihvrijednostiima
strateškiznačajzarazvoj turizma
određenogpodručjaVladautvrđuje
kaoprirotetniturističkilokalitet,na
predlogMinistarstva”.

Etojavnoginteresakojiutvrđuje
Vlada, koja je prva na spisku
korisnika eksproprijacije.

Z a k o n  p r o p i s u j e  d a  s e 
eksproprijacijamoževršitizapotrebe
države,opštine,državnihfondova
iprivrednihdruštavauvećinskom
vlasništvudržavekoja,uskladusa
zakonom, obavljaju djelatnosti od 
javnog interesa.

Tujeifamozničlan4aZakona
o eksproprijaciji na koji se uporno 
pozivajupredlagači,kojiuprvoj
rečenicinavodisledeće:

„Nepokretnosti iz čl. 2 ovog
zakona mogu se eskproprisati radi 
izgradnjeobjekata ili izvođenja
radovaod javnog interesa,…”,sa
zapetomizmeđuostalih,bezznaka

interpunkcije za nabrajanje svih 
navedenih objekata.  Na ovu okolnost 
ukazalisupojediniturističkiipravni
eksperti.

Planom obalnog područja
(PPPNOB)statusprioritetnezone
za razvoj turizma dobilo je ostrvo 
Sv.Nikola poredBudve iAda
Bojana.Iovelokalitetemožezadesiti
eksproprijacija ako se to nekome 
dopadne.

U obraz ložen ju  p red loga
navedeno je kako su razlozi za 
izmjenu Zakona o eksproprijaciji 
sadržani iupotrebidaseotklone
biznisbarijereuočeneudosadašnjoj
primjeni.

Privatno vlasništvo nad vrijednim 
lokacijamanaprimorjunajvećesu

dosadauočenebiznisbarijereza
privilegovaneinvestitoresaofšor
destinacija, nespremne da kupe 
zemljišteodvlasnikapovažećim
tržišnimcijenamainesmetanograde
uskladusaurbanističkimplanovima.

Predloženazakonskarješenjana
izuzetnorigorozaninehumannačin
tretiraju vlasnike nepokretnosti, 
kojima se oduzima osnovno pravo 
na sudsku zaštitu i nadoknadu po 
tržišnojvrijednosti.

Ukoliko je njegova imovina 
targetirana, dok se vlasnik 
okreneokosebe,onajeveć

izgubljena. 
Ukoristmoćnijegijačeg.

Branka PLAMENAC

planom obalnog područja (pppnob)  status 
prioritetne zone za razvoj turizma dobilo je 
ostrvo Sv. nikola pored budve i ada bojana. i 

ove lokalitete može zadesiti eksproprijacija ako se 
to nekome dopadne



br. 1464 / petak / 9. novembar 2018. 15

marketing



br. 1464 / petak / 9. novembar 2018.16

drustvo
v

Šampion obećanja
SluČaj ivana vukovića, GRadonaČelnika podGoRiCe

možda bi trebalo napraviti internet mobilnu aplikaciju Moja 
Podgorica pomoću koje bi se mogao vidjeti glavni grad  o kom 

priča novi gradonačelnik. jer takav na javi – ne postoji 

ko prati izjave  
vukovića  u 
proteklih nekoliko 

mjeseci,  mogao bi 
pomisliti da je on  u 
stvari direktor vodovoda, 
a ne gradonačelnik 
podgorice.  Svako malo 
vuković se pohvali novim 
komunalnim priključcima 
koje je postavio vodovod 
u nekim od djelova grada

i
van Vuković, svježi
g r a d o n a č e l n i k
Podgorice ne patiše sa 
kapitalnim projektima. 

Gradi vojne bolnice, postrojenja 
zaprečišćavanjeotpadnihvoda,
srednje škole, pozorišta...Problem 
je jedino što tih impozantnih 
projekata na javi  uglavnom - nema. 
Nekejetekobećao,anekisuveć
neispunjenaobećanja.Istineradi,
mnoge od tih kapitalnih projekata  
obećalisunjegoviprethodnici,ili
državnavlast.Vuković jesamo
spremnonastavio.Kontinuitet
obećanja.

Posljednje što jeVuković
izmaštao na sastanku sa  Predragom 
Boškovićem, ministrom odbrane 
CrneGore  je–vojnabolnica.
Hoćelijebiti,vidjećemo.Dotada,
gradonačelnikbimoždamogao
pojasnitigrađanimaPodgoricešta
jesaprojektimakojisuvećtrebali
bitizavršeni,ajošsunapočetku
ili  nijesu ni na pomolu.

UmajuovegodineVuković
je recimo  kazao da se raduje 
što će Podgorica dobiti novo
gradsko pozorište.   „Toliko 
samdanas srećan štonaovom
mjestusvjedočimorađanjunovog
Gradskog pozorišta”,  gotovo
sa suzama u očima izgovorio
je umedijskemikrofone tada
na gradilištu. Iz Glavnog grada 
najavljeno jeda će zgradabiti
završena do oktobra, pa potom do 
novembra ove godine. Novembar 
je tu, zgrada se još rađa.Dokleće,
neznamo.Novidatumje–januar

naredne godine. 
Vukovićneznanidokadće

se rađati zgrada srednje škole
uGolubovcima, čiji je kamen
temeljac postavljen  u januaru 
prošlegodine.Posljednjeobećanje
-daćeuseptembruovegodine
biti spremna zaučenike - nije
ispunjeno. 

 „ Z a š t o  r a d o v i  n i j e s u 
završeni do tada uskoro treba da 
dobijem informaciju”,kazao je
gradonačelnik12.septembraove
godine, na  sjednici Skupštine 
Glavnog grada.  Nepoznanica danas 
nijesamotokadćebitigotovaškola
uZeti,negoijeliVukovićdobio
informacijunaovutemu.

 Od nekih kapitalnih projekata, 
poput   čuvenog uređaja  za
prečišćavanje otpadnih voda i
tretmana kanalizacionog mulja, 
nema ni kamena temeljca. Ovaj 
projekat, vrijedan 50 miliona eura,  
obećavali subrojnipodgorički
gradonačelnici.Onje ipakjošu
fazi-„stvorenesupretpostavkeza
njegovurealizaciju“.Bezobzira,
Vukovićusvremenanavrijeme
poslužidaosvježi toobećanjeu
prvimminutimadnevnikadržavne
televizije. 

GradonačelnikPodgoriceje
na jednoj od posljednjih 
s j e d n i c a  l o k a l n o g 

pa r l amen t a ,  o dgova r a j u ć i
odborniku Demokrata Mitru 
Vukoviću,rekaodanemožeda
obećadaćetajprojekatbitizavršen
za vrijeme njegovog mandata. Ali 
možedagapominjenarednečetiri

godine sigurno.    
, ,Taj  projekat  obećavate

godinama, a od toga nije napravljen 
nijedan blok”, replicirao je
VukovićuVladimir Čađenović 
iz Demokrata.  Posljednja vijest:  
Glavni grad potpisao je ugovor o 
konsultanskim uslugama kako bi se 
pripremila tenderska dokumentacija 
za realizaciju ovog projekta.   

Jedno se ipak mora priznati. 
Vuković je jedanodrijetkih
podgoričkihgradonačelnika

koji se zanima za ono što se dešava 
ispod grada. Dok se recimo Miomir 
Mugoša za 14 godina mandata 
baviosamoonimštoniče iznad
zemlje, Vuković svakomalo
pomenekanalizaciju.To,međutim,
toliko često čini dabi onajko
pomnopratiizjaveVukovićau
proteklih nekoiko mjeseci,  mogao  
pomisliti da je on  u stvari direktor 
Vodovoda, a negradonačelnik
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Podgorice.  Svako malo pohvali se 
novimkomunalnimpriključcima
u nekim od djelova grada. Jest da 
ihjepostavioVodovoduokviru
redovnih aktivnosti, ali šta sad.  

Odsilnihpredizbornihobećanja,
ali i onih koje ponavlja mjesecima, 
Vuković je ipak ispunio bar
jedno–povećaoje zaposlenost
u Podgorici.  Tako što je u svoj 
kabinet primio šest savjetnika.  Još 
jedan mu nedostaje  pa da se po 

brojnostikabinetamožeizmjeriti
sa  premijerom. Istina, s vremena 
navrijeme,pratećiVukovićeve
aktivnosti, moglo bi se pomisliti 
da je on  premijer, a ne Duško 
Marković.  

Vuković je tokomproteklih
nekolikomjesecikolikojenačelu
grada primao ne samo predstavnike 
međunarodnihorganizacija,negoi
zdravstvene radnike, predstavnike 
UniverzitetaCrneGore,turističke
poslenike,  sportske radnike, 
ministre... Nije samo sjedio s njima 
skrštenihruku.Kaopravipremijer,
obećavao je stanovedržavnim
službenicima,ulaganjauustanove
i sport, ma sve kako dolikuje.  

Vuković je na poziciju
gradonačelnika stigao
bezdana radnogstažau

lokalnoj samoupravi. To je nešto što 
mu je opozicija prigovarala, osim 
onoga da mu je jedina preporuka 
bliskostsavrhomDPS-a.Vuković

posljednje što je 
vuković izmaštao 
na sastanku sa  

predragom boškovićem, 
ministrom odbrane Crne 
Gore  je – vojna bolnica.   
Hoće li je biti, vidjećemo.  
do tada, gradonačelnik 
bi možda mogao 
pojasniti građanima 
Glavnog grada  šta je sa 
projektima koje je ranije 
obećao, a koji nijesu ni na 
pomolu
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Garaže 
umjesto 

kulturnog 
dobra

t

Spomenik naRodne RevoluCije Sele na ćemovSko polje

Spomenik u nob-u poginulim radnicima 
monopola, koji je zaštićen kao kulturno dobro, 
premješta se iz starog duvanskog na lokaciju 
novog na ćemovsko polje. zamijeniće ga garaže. 
Zetagradnja kaže da će sve platiti jer je društveno 
odgovorna, a institucije daju saglasnost. Toliko su 
odgovorne da dugo nijesu ni znale da ovo djelo 
Svetlane kane Radojević postoji

ržišnacijenaspomenika,
koji je pod zaštitom 
države,uCrnojGori je
dvijepodzemnegaraže.

Procjena se samanamećenakon
odnosaprema spomen-obilježju
posvećenompoginulimradnicima
MonopolauNOB-u1941–1945,
djelu Svetlane-Kane Radević, koje 
se, još neko vrijeme, nalazi u krugu 
bivšeg Duvanskog kombinata. 

KompanijaZetagradnja, vlasnik 
Blagota Radović,  na tom mjestu, tik 
do Delte i Siti kvarta, gradi stambeni 
kompleks Central Point, i reklamira 
ga sloganom Gradimo novi grad! E, 
u tom ,,novom gradu’’ nema mjesta 
zaspomenikposvećenpoginulim
borcima,izmeđuostalihinarodnim
herojima Đini Vrbici, Raku Mugoši, 
Ljubici Popović i Jeleni Ćetković, 

čijaimenanosepoznateinstitucije.
Na mjestu spomenika ucrtane su 
podzemnegaraže.

Početkomovenedjelje,kadasmo
otišli na gradilište da slikamo ruinirani 
spomenik, sa kojeg su  popadala 
slova sa imenima i prezimenima 
72poginulaborcaNOB-a,radnici
supočelidauklanjajuovokulturno
dobro. Sele ga na lokaciju Novog 
duvanskogkombinatanaĆemovsko
polje. Dobili su dozvole i od 
institucija. 

Institucije, Ministarstvo kulture 
i Uprava za zaštitu kulturnih 
dobara,inačedugonijesuznaleda
ovaj spomenik uopšte postoji. To 
potvrđuje skandaloznoMišljenje
Ministarstva kulture iz 2011. kada 
sezalokacijuprodatogKombinata
praviUrbanističkiprojekat.,,Daljim

jeprethodnoradiokaoprofesorna
Fakultetupolitičkihnauka.Doduše,
za šta bi mu iskustvo, kad su  
retoričkevještinenajneophodnije
zadavanjeobećanja.Aokoonih
rijetkih koje i ispuni, neće se
opučiti.

Takojegradonačelniknačudan
načinispunioobećanjedato
organizacijiKOD,daćegrad

pomoćinjihovuinicijativudaseu
Podgorici zasadi 100 hiljada stabala. 
Vuković jesjedećiufoteljisvog
kabinetaspremnoponudiopomoć,
da bi se ubrzo ispostavilo da je imao 
na umu samo da napravi mobilnu 
aplikaciju Moje drvo. Kasnijese
ispravio,iodlučiodagradisprave
učestvujeutojakciji.Ovesedmice
pred kamerama pojavio se u trenerci 
i sa  lopatom u ruci. 

,,To uopšte nije jednostavan 
posao,iakosečinidasamotreba
odabrati lokacije i posaditi drvo. 
Međutim,prije togabi trebalo
obezbijediti i potrebne uslove, 
hidrotehničke instalacije, to
drvećetrebazalivatikakosenebi
osušilo… tako da pozivam i sve 
oneljudekoji imajunekeslične
inicijative sa istim ciljem da to rade 
nakrajnjeprofesionalannačinida
potražestručnuiekspertskupomoć
od ljudi iz našeg Zelenila jer su oni, 
ne samo kad je Podgorica nego 
CrnaGoraupitanju,lideriutom
smislu i sigurno da imamo najviše 
ljudi sa potrebnim nivoom znanja 
kojimogupomoćipojedincimakoji
želedananekinačinučinenešto
lijepozatvojgrad”istakaojetom
prigodomVuković.Dalizbogtoga
što nije bio u odijelu, tek govor 
nijekliziokaoinače.Izvukaose
svakakokoristećičarobnuriječ
ovdašnjihvlastodržaca– lider.
Pokazao je  da se razumije u 
tematiku.Kadzazadišdrvo,moraš
ga i zalivati. 

Možda bi trebalo napraviti
internet mobilnu aplikaciju Moja 
Podgorica pomoću koje bi se
mogao vidjeti glavni grad  o kom 
pričanovigradonačelnik.Jertakav
najavi–nepostoji.

Milena PEROVIĆ-KORAĆ 
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uvidomuNacrtplana,utvrđenoje
da ne postoje evidentirani objekti 
kojipredstavljajuzaštićenukulturnu
baštinu, arheološka nalazišta, kao 
ni ambijentalno vrijedne primjere 
tradicionalne arhitekture’’, navodi 
se u aktu Ministarstva iz marta 2011. 
koje potpisuju samostalna savjetnica 
za arheologiju i kulturni pejzaž
Mitra Cerović i tadašnji ministar 
kulture Branislav Mićunović. 
Ovaj nalaz potvrđuje iUprava
za zaštitu kulturnih dobara, te u 
proceduri izrade izmjena GUP-a za 
prostor UP-a Duvanski kombinat, u 
novembru 2011. ponavljaju da ,, na 
predmetnompodručjunijesulocirana
kulturna dobra’’. 

Da li se radi o namjernom 
propustu ili neznavenosti 
institucija, tek činjenica

je da je ovaj spomenik proglašen 
za kulturno dobro još 1973. kada 
jeuvedenuRegistar (Rješenjeo
uvođenjuuRegistarbr.08-1052/1

od 31.12.1973).
Moždabiovokulturno

dobro doživjelo i crnju
s u d b i n u  u  s v e o p š t o j 
,,modernizaciji’’ grada, da 
se tokom prošle godine za 
njega nije zainteresovalo 
UdruženjeboracaNOR-a.
Oni su alarmirali Glavni grad 
nakon što je Zetagradnja 
počelasarušenjemobjekata
Duvanskog kombinata. 
I z  G l a v n o g  g r a d a , 
Sekreterijata za kulturu 
i  sport ,  u dva navrata 
obavještavaju Upravu i 
Ministarstvo kulture da se 
u krugu Duvanskog nalazi 
spomenik koji je neophodno 
konzervirati i restaurirati.

Dabikonačnoutvrdili
činjenično stanje,
Uprava za zaštitu 

kulturnih dobara, na njen-
omčelu je tada još bila
Anastazija Miranović,  se 
obraćaUpravizainspekci-
jskeposlove.Krajemsep-
tembra 2017. Inspekcija za 
zaštitu kulturnih dobara ut-
vrđujedazboggrađevinskih
radovapostojimogućnost
fizičkogugrožavanjaovog
kulturnog dobra. 

,,Kakojeneposrednim
uvidom na licu mjesta kon-
statovanodasegrađevisnki
radovi izvode u neposrednoj 
blizini navedenog spome-

nika,ainvestitorneposjedujeKon-
zervatorski projekat, to je inspektor 
ukazao investitoru da podnese zahtjev 
za konzervatorske uslove Upravi za 
zaštitukulturnihdobaranaCetinju’’,
kazali su nam iz Uprave za inspek-
cijeske poslove. 

U novembru 2017. inspekcija 
utvrđujedaZetagradnja nije pos-
tupila u skladu sa njenim nalazom, 
te je ,,zabranio investitoru vršenje 
bilokakvihradova,nazaštićenom
kulturnomdobrubezodgovarajućeg
konzervatorskog projekta. Zabrana 
tečeod09.10.2017.godine,asub-
jekat nadzora nije imao primjedbi 
na zapisnik’’. 

Uprava za zaštitu kulturnih do-

u ,,novom gradu,, 
nema mjesta 
za spomenik 

posvećen poginulim 
borcima, između 
ostalih  i narodnim 
herojima Đini 
vrbici, Raku mugoši, 
ljubici popović i 
jeleni ćetković, čija 
imena nose poznate 
institucije
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u toku procedure 
izrade izmjena 
Gup-a za prostor 

up-a duvanski 
kombinat, 2011. 
godine, ministarstvo 
kulture, ministar 
branislav mićunović, 
tvrdi ,,na predmetnom 
području nijesu 
locirana kulturna 
dobra’’

bara je na zahtjev inspektora za 
zaštitu kulturnih dobara dostavila broj 
rješenja od 13.06.2018. godine kojim 
jedefinisanodasuza investitora
utvrđeniusloviza izraduKonzer-
vatorskogprojektazasprovođenje
konzervatorskih mjera na kulturnom 
dobru Spomenik narodne revolucije, 

kaoisaglasnostnaKonzervatorski
projekatzasprovođenjekonzerva-
torskih mjera na kulturnom dobru 
ovog spomenika, saopštili su nam 
iz Uprave za inspekcijeske poslove. 

U odgovoru Monitoru  iz 
Uprave za zaštitu kulturnih 
dobara prvo potenciraju da 

je–nazivkulturnogdobraSpomenik 
narodne revolucije. Pa tvrde da su 
studiozno pristupila problemu zaštite 
ovog spomenika. Navode i da su 
postupajućipozahtjevuZetagradnje 
izdali konzevatorske uslove i dali 
saglasnost na projekat. 

,,Tačnojedaćespomenikbiti
izmješten na novu lokaciju. U 
pitanju je lokacija Novog duvanskog 
kombinata koja se nalazi u zahvatu 
DUP-a Agroindustrijska zona. 
Imajući u vidu da je spomenik
posvećenmonopolskimradnicima
poginulim u NOR-u, da se nalazio 
u krugu Duvanskog kombinata, 
ocijenjeno je da je najbolje da on 
bude prezentiran na ovom mjestu. 
Do ovakvog rješenja se došlo 
nakon sastanaka sa predstavnicima 

UdruženjaboracaNOR-aPodgorica,
Glavnog grada, i Zetagradnje d.o.o’’, 
kazali su nam iz Uprave za zaštitu 
kulturnih dobara. 

Objasnili suda jeUdruženje
boracaNOR-aPodgorica,učijem
je vlasništvu spomenik, saglasno sa 
ovim rješenjem, da je Glavni grad 

ustupio parcelu za postavljanje 
spomenika,aradovećefinansirati
Zetagradnja d.o.o. 

Iz Zetagradnje su ranije tvrdili 
da, saglasno mišljenju Ministarstva 
kulture, nemaju nikakvu obavezu iz 
Zakona o zaštiti kulturnih dobara. 
Sada za Monitorkažu,,izvršenoje
odstranenadležnihdržavnihorgana

prepoznavanje potrebe izmještanja 
kulturnog dobra’’. 

Precizirajudaćespomenikbiti
dislociran na sjevernom dijelu UP 
5.1,kojasenalaziuokviruCjeline
A,PPJ5,zona3,uzahvatuDUP–a 
Agroindustrijska zona, uz no-
voizgrađeniNoviduvanskikom-

binat. Prevedeno, negdje na 
Ćemovskompolju.

Tvrde i da će nova lo-
kacija spomenika biti 
,,neraskidivo povezana 

sapočetkom i stogodišnjom
tradicijom rada i razvoja du-
vanskeindustrijeuCrnojGori’’.

,,Zetagradnja DOO Podgori-
ca, kao društveno odgovorna 
firma,prihvatila jedaosvom
troškufinansiraizradukonzerva-
torskogprojekta,stručninadzor,
kao i izvođenje predmetnih
radova’’. 

I tako, nakon Hotela Pod-
gorica, još jedno kulturno dobro 
koje je stvorila jedna od na-
jznačajnijihcrnogorskiharhitek-
ticaSvetlanaKanaRadevićbiće
prilagođenopotrebamanovog

grada i doba. 
Arhitekte su pisale da je ovaj 

spomenik ocijenjen kao djelo visokog 
ranga, koje konceptom odudara od 
sličnihiz togvremena. ,,Jedanod
najtežiharhitektonskihzadatakaje
spomenik’’,govorila jeRadević.
Pored ovog projektovala je još jedan 
naBarutani,posvećenstradalimau
Balkanskom,PrvomiDrugomsv-
jetskom ratu. Sakriven od pogleda sa 
magistralekojavodipremaCetinjui
ovajznačajnispomenikpropada.On,
za razliku od spomenika u Duvans-
kom,nijezakonomzaštićen.

,,Arhitekturajeuuslovimatržišne
ekonomije dovedena do tragike, jer 
niskecijenepružajušansuonimne-
sposobnimnudećiimposaozamale
pare a bez ikakvih posljedica’’, gov-
orilajeKanaRadevićdevedesetih.

Ove nedjelje navršava se 18 godi-
na od smrti ove arhitektice. O tragici 
koju spominje dovoljno govori odnos 
prema njenom djelu i uspomeni na 72 
poginula radnika Monopola. 

Predrag NIKOLIĆ
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Rezolucija ibea 1948. i Slučaj državni 
udar 2018. Sličnosti i razlike

Razlika koju većina uočava vidi se 
već i na površini. Za golootočka 
mučilišta, dovoljna je bila sumnja. 

I administrativni postupak. Sedamdeset 
godina posle, osumnjičenima se, ipak, sudi. 
Sa stvarnim kvalitetom ovog suđenja, i 
vladavine prava uopšte, međutim, razlika se 
smanjuje, a sličnost povećava. Posebno kada 
se stavi u nešto širi kontekst „odbrane države“ 
od „spoljnih i unutrašnjih neprijatelja“. O 
stvarnom kovitlacu sukoba velikih sila, Rusije 
i SAD posebno, na tlu naše jedine, male i 
voljene (Crne Gore), da i ne govorimo.

Ovde je neophodno jedno važno 
upozorenje. Što je u „događajnoj istoriji“ 
mejnstrim istoričara sličnost (i razlika), u 
„istoriji dugog trajanja“ Fernana Brodela 
i njegovih sledbenika, je dugo trajanje (i 
promena). Da su ga pažljivije slušali, o tome 
su Crnogorci nešto mogli da nauče i od svog 
Petra II Petrovića Njegoša, odnosno njegovog 
imaginarnog Igumana Stefana. Ali o ovome, 
ovde, ne sledi dalje izlaganje. Ova kolumna 
je samo skica i podsticaj za dalje istraživanje.

U jednoj daljoj, široj i dubljoj perspektivi, 
međutim, sedamdesetgodišnja istorijska 
komparacija 1948. i 2018., prolazi na štetu 
2018. Za poklonike dogme progresa, ovo 
je ne samo neočekivano nego i nemoguće. 
Pa ipak, činjenice su neumoljive. Najpre, 
međunarodni sistem. Pre sedamdeset 
godina, SAD i SSSR bili su, doduše, na samom 
početku novog rivalstva, ali je svežina velike, 
zajedničke i pobedničke antihitlerovske 
koalicije, bila još uvek jaka, čak dominantna. 
Pa i sam bipolarni hladni rat druge polovine 
XX veka, u kojem će novo rivalstvo da ojača, 
uprkos svim poznatim ograničenostima i 
nepravdama, biće zavidan bezbednosni 
međunarodni sistem, u poređenju sa divljim, 
neregulisanim i apokaliptički opasnim 
multipolarizmom sedamdeset godina posle, 
to jest danas.

A onda i unutrašnji sistem Crne Gore. 
Pre sedamdeset godina, i sve do kraja 

hladnog rata 1989., sa ukupnim bilansom 
koji je bio mešovit, sa dva velika pozitivna 
rezultata, antifašizmom koji je zadivio svet, 
te industrijalizacijom, koja je takođe bila 
zavidna, i sa jednim velikim mada finalnim 
negativnim skorom, jednopartijskom 
neslobodom, koja je u najvećoj meri bila 
kriva i za neslavni kraj i slom. A od ovog 
kraja i sloma 1989., pa sve do danas, 2018., 
jedan novi ali u najvećoj meri retrogradni 
sistem, oligarhijski kapitalizam i klijentelizam 
sa demokratskom fasadom, koji samo jede 
nasleđenu supstancu, i proizvodi nove 
elemente za neki novi anticivilizacijski slom.

Za razumevanje, pa onda i preveniranje 
ovog mogućeg novog sloma,  mora 
se otići još dalje, šire i dublje od ovih 
sedamdeset godina. U mlađe kameno 
doba (neolit) pre deset hiljada godina. 
Kada je nastao višak vrednosti, a sa njim i 
odgovarajuća klasna podela, te beskonačni 
„rat svih protiv sviju“, konačno i kolonijalizam, 
imperijalizam i fašizam, kao do današnjeg 
dana najsmrtonosniji kondenzat neolitske 
istorije.To je onaj najdublji temelj i naše 
dve (naj)novije neolitske godine i njihovih 
odgovarajućih, nepojamnih brutalnosti,1948. 
i 2018.

ali se makar malo mora poći i u 
budućnost, u sredinu našeg, odnosno 
XXI veka, kada se, po Imanuelu 

Volerstinu, ocu teorije i sociologije svetskog 
sistema, i najpoznatijem sledbeniku Fernana 
Brodela, može očekivati konačni izlaz iz 
aktuelne krize kapitalizma kao istorijskog 
sistema, u neki novi, bolji, ali, moguće, i 
lošiji istorijski sistem. S tim što, u ovom 
drugom, lošijem slučaju, po prvi put od kada 
čovek postoji, onaj slom može da donese i 
apsolutni kraj svakog sistema, pa i čoveka 
kao vrste. Pre sedamdest godina, preciznije 
sve do 1945., naime, čovek nije posedovao, 
a danas poseduje, nuklearno i druga oružja 
za masovno uništavanje. Sa lako zamislivim, 
zastrašujućim mogućnostima i posledicama.
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eu, njemaČka i balkan 

posljednjih godina njemačka je suštinski bila 
evropski lider u integraciji država balkana u eu. 
najavom odlaska kancelarke merkel taj proces postaje 
neizvjesniji

Bez Merkelove sve 
postaje neizvjesno

u
pravu je predsjednik 
Srb i je  Aleksandar 
Vučićkadakažedaće
Evropa mnogo izgubiti 

saodlaskomnjemačkekancelarke
Angele Merkel.„Veomasamuplašen
zastabilnostBalkana.Znamštajesve
onaradila.Kojetajubudućnostikoji
ćedaokrenenekibrojikaženešto
štosvimorajudapoštuju?Plašim
sedatakvognećebitiudogledno
vreme“, kazao je on. 

Iakoječetvorostrukapredsjednica
njemačkevladeizjaviladaćesenakon
lošihrezultatanjezineHrišćansko-
demokratske unije (CDU) na
nekolikopokrajinskihizborapovući
sa mjesta lidera stranke, a ostati 
kancelarka do 2021. godine, malo 
jenaznakadaćese toočekivanje
ostvariti.PosebnoakoizboriuCDU,
kojićeseodržatiudecembru,ne
buduponjezinomscenariju.Veliko
jepitanjeikakoćeseunarednom
periodu ponašati njezini koalicioni 
partneri, Socijaldemokratska partija 
(SPD),kojuodaprilatakođepredvodi
žena,Andrea Nales.

Izgleda da Njemce sve ovo 
previše ne brine. Oni uglavnom 
sa optimizmom gledaju na svoju 
budućnost.Gotovo60odstosmatra
da njihova zemlja ide u dobrom 
smjeru, 63 procenta zadovoljno 
je načinomna koji funkcioniše
demokratijauNemačkoj,a77odsto

misli da je ekonomska situacija u 
posljednje dvije godine ili ostala ista 
ilisečakpoboljšala.

Stopa nezapošljenosti je nikada 
manja,(5,1odsto),odidućegodine
minimalna zagarantovana zarada 
posatubiće9,2eura,sve jeviše
potražnjezakvalifikovanomradnom
snagom.Njemačka jeza ljudesa
jugoistokaEvropeponovoobećana
zemlja.

Ali, čak 72 odsto Njemaca
nezadovoljno je smjerom kojim ide 
Evropska unija, a po posljednjim 
podacima Eurobarometra, gotovo 
dvijetrećineNjemacajeizjaviloda
seprotiveproširenju(31odsto
za, šest odsto ne zna). To je 
većiprocenatprotivljenja
negouFrancuskoj(60odsto)
iliHolandiji (59odsto).
Nemačkaje,dakle,druga
poveličinizemljačijise
građaniprotiveproširenju,
odmahnakonAustrije(69
procenata), države koja
trenutno predsjedava EU. 

Upravo je Merkelova 
svihovihgodinaodržavala
živimprocesevroatlantskih

integracijaZapadnogBalkana.
UBriseluona sedoživljavakao
nezvaničniliderEU,njezinosidro
i jedro, dok je pojedini balkanski 
lideri,prijesvihVučić,doživljavaju
kao podršku, inspiraciju i kao 

mentora. To se, naravno, ne odnosi 
na crnogorskog predsjednika Mila 
Đukanovića, koji nema razloga 
da za njom previše žali .  Jer,
Merkelova ga nikada nije pozvala 
u Berlin, dok su njezini gosti 



br. 1464 / petak / 9. novembar 2018. 23

politika proširenja još uvijek formalno postoji, ali 
je danas više zaostala birokratska procedura, a 
manje stvarna strateška politika za stabilizaciju 

i reformu. To se mora promijeniti ako eu želi spriječiti 
dalju fragmentaciju i urušavanje demokratskih 
vrijednosti. Samo evropa koja je uistinu cjelovita i 
slobodna može širiti stabilnost - na balkanu i šire”, 
kaže bivši ministar vanjskih poslova Hrvatske davor 
ivo Stier 

mila Đukanovića  
angela merkel 
nikada nije pozvala 

u berlin, dok su njezini 
gosti bili bivši premijer 
igor lukšić, te sredinom 
avgusta ove godine 
aktuelni predsjednik 
vlade duško marković. 
nezvanično se navodilo 
da su lukšićeva posjeta i 
dogovori sa njemačkom 
kancelarkom 2011. godine  
oko prekompozicije 
političke scene u Crnoj 
Gori bili ključni povod 
za njegov brzi opoziv. 
oprezni marković se u 
takve avanture ne upušta

drustvo
v

bili bivši premijer Igor Lukšić, 
te sredinom avgusta ove godine 
aktuelnipredsjednikVladeDuško 
Marković.Nezvaničnosenavodilo
dasuupravoLukšićevaposjeta i
dogovorisanjemačkomkancelarkom
2011.okoprekompozicijepolitičke
sceneuCrnojGoribiliključnipovod
za njegov brzi opoziv. Oprezni 
Markovićseu takveavanturene
upušta.

Kabinet Merkelove osmislio 
je tzv.Berlinskiproces,a
zatimiplan„Berlinplus“,

sveuciljuda se regionBalkana
ekonomskiosnažiiboljepoveže,i
unutar sebe i sa EU.

Zato je opravdano pitanje: da 
lićeposlijeMerkelovedoćineko
koće imati sličnuposvećenost i
inicijativukadajejugoistočnaEvropa
upitanju?Posebnousituacijikada

slabe evropske institucije, priprema 
konačan izlazakVelikeBritanije
iz Unije, mijenja vlast u nekim 
zemljama, kao što je Italija koja 
jevažilazavelikogzagovornika
proširenja.ČakjeEvopskakomisija
ovih dana odbacila je italijanski 
prijedlogbudžetaza2019.ocijenivši
dazbogprevelikogzaduživanja“na
nezapamćennačinkrši evropska
pravila“ i zatražila odRimada
ga revidira u roku od tri sedmice 
ili će se suočiti s disciplinskim
mjerama.Natakoneštopopulistička
vlada Italije nije spremna, pa EU 
prijetivećafinansijskailipolitička

kriza.Amoždaćejeobjepogoditi
istovremeno. Jer sukob Rima i 
Briselanosiu sebieksplozivnog
potencijala,pasemožečutiocjena
daovaj sukobzaEU (sa trećom
ekonomijomevrozone idržavom
osnivačemEU)predstavljaveću
prijetnjuod„Bregzita“.Asveseovo
dešava u trenutku kada je samo 13 
odsto Italijana zadovoljno stanjem u 
svojoj zemlji. 

Holandija,BelgijaiLuksemburg
uzajedničkojsu izjavipredložile
„različite puteve integracije i
pojačanesaradnje”izmeđučlanica
Unije.To je ranije poručeno iz
Berlina iPariza,čijepartnerstvo
predstavljaosovinuEU.Natajnačin
supraktičnosvedržaveosnivačiove
organizacije, koje su prije 61 godinu 
bile potpisnice Rimskih ugovora, 
sugerisalidaželedaseEUpretvoriu
unijurazličitihbrzinaikoncentričnih
krugova. 

O tome još nije otvorena debata 
unutar članicaEU, pa se
očekujuveomaneizvjesni

izbori za Evropski parlament u maju 
naredne godine. Stoga je izvjesno 
da ćenarednihmjeseci sveovo
dovesti do usporavanja i zastoja 
upridruživanjuUniji.Obećanja
očlanstvuuEUčaknido2025.
godinenedoimajuseozbiljno,štoće
dodatno rasplinuti evroentuzijazam 
naBalkanu.

„Politika proširenja još uvijek 
formalnopostoji,ali jedanasviše
zaostala birokratska procedura, a 
manje stvarna strateška politika za 
stabilizacijuireformu.Tosemora
promijenitiakoEUželi spriječiti
dalju fragmentaciju iurušavanje
demokratskih vrijednosti. Samo 
Evropa koja je uistinu cjelovita i 
slobodnamožeširitistabilnost-na
Balkanuišire”,kažebivšiministar
vanjskih poslova Hrvatske Davor 
Ivo Stier. 

Premanjegovimriječima,„Stari
kontinent”jesvevišerascjepkani
svemanjeslobodan,doksevraćaju
zoneuticaja,“geopolitičkipristup
kojeguglavnompodstičuneliberalne
demokratijepoputRusijeiTurske”.

Evidentno je, dakle, da i pored 
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na godišnjem nivou 
u Forenzičkom 
centru se odradi 

stotinu hiljada analiza

dobre volje, iskazane spremnosti 
i raspoloživih resursa,Njemačka
i Merkelova nijesu uspjele da 
izgradesnažnuarhitekturuevropskih
integracija. IusamojNjemačkoj
kancelarku su doživljavali kao
vrhunski pouzdanu i preciznu javnu 
službenicu, anekaoprofilisanu
političarku sa jasnom vizijom
budućnostitedržave.

UCentruzaevropskupolitiku
izBrisela tvrdedanajznačajnija
evropskazemljaostajestabilizirajući
faktoruregiji.Kakonavodeiz te
organizacije,„možedoćidoizvjesne
promjeneduhanjemačkihinicijativa
kada je u pitanju proširenje, ali se, 
prije svega, radi o politici jedne 
države,anepoliticisamonjenog
lidera”.

„Postojedugoročnikontinuitetiu
njemačkojpoliticipremaJugoistočnoj
Evropi, koji se u velikoj mjeri 
ostvaruju kroz politiku proširenja 
uBriselu i krozNATO.Samim
tim,takvapolitikajeužljebljenau
međunarodnikontekstinijepodložna
bitnim i brzim promjenama“, 
ocjenjuje Dušan Reljić,stručnjaku
njemačkomInstitutuzameđunarodna
i bezbjednosna pitanja.

Ono što smo posljednjih godina 
svjedočili jeste činjenica da je
Njemačka,načelusaMerkel,bila
nezvanični lideruEUkada jeu
pitanju proces proširenja na Zapadni 
Balkan.Zatoćenarednihmjesecii
godinapridruživanjeUniji,akoona
opstane, cjelovita i slobodna, kako 
Stierkaže,bitimnogoneizvjesnije.

Mustafa CANKA

izvjesno da će  doći  do 
usporavanja i zastoja 
u pridruživanju uniji. 

obećanja o članstvu 
u eu čak ni do 2025. 
godine ne doimaju 
se ozbiljno, što će 
dodatno rasplinuti 
evroentuzijazam na 
balkanu

zoRan TomČić, diRekToR 
FoRenziČkoG CenTRa u danilovGRdu

Forenzički  centar, u saradnji sa organizacionim 
jedinicama uprave policije, i primjena savremenih 
metoda rada u dokaznom postupku, doprinijeli su 
visokom procentu rasvjetljavanja krivičnih djela koji 
se,  u zavisnosti od vrste krivičnih djela, u prethodnom 
periodu kretao od 60 do 70 odsto

Naukom 
protiv kriminala 

ONITOR: Forenzički 
centar   je   pos tao 
n e z a o b i l a z a n  u 
r a s v j e t l j a v a n j u 

krivičnih djela.  Koliki je procenat 
rasvijetljenih krivičnih djela u 
odnosu na registrovana krivična 
djela sa nepoznatim izvršiocem?

T O M Č I Ć :  F o r e n z i č k i
centrar Uprave policije MUP-a 
jepostaonezaobilazan faktoru
rasvjetljavanjunajtežihkrivičnih
djela, kako kroz izvršene analize 
dokaznog materijala s lica mjesta, 
takoidirektnimučešćemslužbenika
Forenzičkogcentratokomvršenja
uviđajana licumjesta.Primjena
najsavremenijih metoda rada u 
dokaznompostupkuomogućilaje
efikasnopostupanje i kvalitetan
radnesamoorganapolicije,već
i pravosudnih organa/sudova  i 
tužilaštvauborbiprotivsvihoblika
kriminala.

U rasvjetljavanju krivičnih
djela Forenzički centar stalno
učestvuje,u zavisnosti od toka
istrage i vrste materijalnih tragova 
koji sedopremajuuForenzički
centar. EfikasanradForenzičkog

centra, u saradnji sa organizacionim 
jedinicama Uprave policije, i 
primjena savremenih metoda rada 
u dokaznom postupku, doprinijela 
je visokom procentu rasvjetljavanja 
k r i v i č n i h  d j e l a .  P r o c e n a t
rasvjetljavanja se, u zavisnosti od 
vrstekrivičnihdjela,uprethodnom
periodu kretao od 60 do 70 odsto, 
odnosno kod nekih i preko 80 odsto, 
uodnosunaregistrovanakrivična
djela sa nepoznatim izvršiocem.

Sve linije rada su kadrovski i 
tehničkiosposobljenedaodgovorei
pružepomoćuzavisnostiodvrste
posla koji bi se ukazao na terenu.

Ovdje je bitno naglasiti da je, kada 
suforenzičkanaučnadostignućau
pitanju,kaoiforenzičkaoprema,
potrebna stalna edukacija kadra 
uciljupraćenjanaučno/tehničkih
dostignuća injihoveprimjeneu
praksi, kao i nabavka nove opreme 

m

intervju
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od otvaranja Forenzičkog centra policija, 
sudovi i tužilaštvo, u odnosu na naše 
tehničke kapacitete, nijesu imali potrebu za 

dodatnim ili naknadnim vještačenjem u drugim 
sličnim centrima

zoRan TomČić, diRekToR 
FoRenziČkoG CenTRa u danilovGRdu

kojamožedapratinovemetode
kojeseprimjenjuuforenzici.

MONITOR: Koja su od tih  
krivičnih djela  najčešća - pokušaji 
ubistva, razbojništva, teške krađe, 
provalne krađe, neovlašćena 
proizvodnja, držanje i stavljenje 
u promet opojnih droga…

TOMČIĆ: Identifikacionim
metodama identifikovani su
izvršiocikrivičnihdjelaubistva,
pokušaji ubistva, razbojništva, teške 
krađe,provalnekrađe,neovlašćena
proizvodnja,držanjeistavljenjeu
promet opojnih droga, aktiviranje 
eksplozivnih naprava i podmetanje 
požaraitd.Izvršenajeidentifikacija
većegbrojafalsifikovanihvozila.
PrekoNCB Interpol Podgorica 
ostvarenajeipunameđunarodna
policijska saradnja sa drugim 
policijama,posebnouoblastiDNK
identifikacija i daktiloskopske
identifikacije.

Postupcizavećinu
krivičnihdjela suu
tokukodnadležnih
pravosudnih organa, 
pa iz tih razloga ne 
možemoprecizirati
bro j ,  i zv r š ioce  i 
konkretneslučajeve.

M O N I T O R : 

Koliko analiza uradite godišnje?
TOMČIĆ: Na godišnjem nivou 

uForenzičkomcentruseodradi
stotinuhiljadaanaliza.Forenzički
centar je otvoren u decembru 2008. 
godine.OtvaranjemForenzičkog
centra crnogorska policija i 
pravosudni organi uključeni u
borbu protiv kriminaliteta dobili 
su novi kvalitet u radu.

MONITOR: Koji slučajevi 
su vam najkomplikovaniji za 
ispitivanje?

TOMČIĆ: Najkomplikovaniji 
slučajevizaispitivanjesuvezani
zapožareieksplozijezbogprirode
ovogkrivičnogdjela, pri čijoj
aktivaciji dolazi do postizanja 
velikedeformacijesamihpredmeta
nakojesedjelujeitakođepostizanje
visoke toplotne temperature, a koja 
dovodi do degradacije ili potpunog 
uništenja vrste tragova, pogotovo 
kadasuupitanjubiološki.Međutim,

s l u ž b e n i c i
Forenzičkogcentra
pos t i žu  veoma
dobre rezultate i 
na ovom planu. 

MONITOR: 
Da li od otvaranja 
F C  p o l i c i j a , 
sudovi i tužilaštvo 
imaju  po t rebu 
z a  d o d a t n i m 
i l i  naknadnim 
vještačenjem u 
drugim sličnim 
centrima?

T O M Č I Ć : 
Bitno jenaglasiti
da od otvaranja 
Forenzičkogcentra
policija, sudovi i 
tužilaštvo,uodnosu
nanaše tehničke
kapacitete, nijesu 
i m a l i  p o t r e b u 
za dodatnim ili 

naknadnimvještačenjemudrugim
sličnimcentrima,pajetoargument
kojidovoljnogovorio značaju
Forenzičkogcentra i rezultatima
koje on ostvaruje. Samim tim 
otvaranjemForenzičkogcentra
svisubjektiuključeniuotkrivanje
krivičnihdjelai lišenjeslobodei
procesuiranje izvršilaca dobili su 
mnogovećuefikasnostodsamog
podnošenja krivičnih prijava,
podizanjaoptužnice idovođenja
sudskog procesa do kraja.

MONITOR: Da li su rezultati 
ispitivanja koja se obavljaju u 
Forenzičkom centru na nivou 
vještačenja evropskih država? 

TOMČIĆ:UForenzičkom
centrujezaposlenstručnikadar.U
Forenzičkomcentruradeslužbenici
različitihprofila ikvalifikacija:
polici jski  ekspert i ,  biolozi , 
molekularni biolozi, hemičari,

tehnolozi ...
Službenici  Fo-

renzičkog cent ra
svoju kompetent-
n o s t  p o t v r đ u j u
k o n t i n u i r a n i m 
u č e š ć e m   n a
m e đ u n a r o d n i m
„Proficiency test-u“

intervju
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Ujedinjenih nacija i ENFSI-a za 
provjeru i ocjenu kvaliteta rada 
laboratorija. Dosadašnji veoma 
uspješni rezultati ispitivanja 
nepoznatih uzoraka, koje je navedena 
međunarodnaorganizacijaENFSI
dostavila Forenzičkomcentru,
pokazuju da su rezultati ispitivanja 
kojasevršeuForenzičkomcentru
nanivouvještačenja evropskih
državaičlanicaENFSI-aizoblasti
DNK,hemijskih,GSRispitivanjai
ispitivanja rukopisa i dokumenata. 
UnazadčetirigodineForenzićki
centra je akreditovan po evropskom 
standardru ISSO 17025, tako da 
je to još jedna potvrda evropskog 
kvaliteta rada ovog centra. Do sada 
nijedannalazForenzičkogcentra
nije osporen.

MONITOR: Na kojem je 
stepenu  forenzika u Crnoj Gori 
u odnosu  na region i svijet?

TO M Č I Ć :  Mi  smo  već
skoro punu deceniju članovi
najvećeg evropskogudruženja
ENFSI (Evropsko udruženje
forenzičkihnaučnih institucija),
a kao članovi tog udruženja
moramo u kontinuitetu ispunjavati 
njihove uslove. I ove godine, 
kao i prethodnih, učestovovali
smo na Proficiency testovima 
kojima se svake godine pored naše 
laboratorije testira više stotina 
evropskih laboratorija. Ovim 
testovima provjerili smo preciznost, 
tačnost  i  granice detekci je
ispitivanja koje se sprovode u 
našim laboratorijama, a kao stalni 
aplikanti na Proficiency testovima 
kad su u pitanju pomenute vrste 
ispitivanja iovogputaodlično
ostvareni rezultati testova pokazuju 
da smo u vrhu forenzičkih
laboratorija po stepenu kvaliteta 
vršenja analiza. 

Pored konkretnog doprinosa 
koje grupa za DNK analize
svakodnevno  os tva ru j e  na 
identifikacijiosumnjičenih lica
iznajsloženijihkrivičnihdjela,
ostvareno je učešće grupe na
međunarodnomkonkursu„DNK
pogodakgodineza2018.godinu”.
KonkursjeorganizovanuSAD-u
aodnosisenasvedržavesvijeta.

Nameđunarodnomkonkursuu
kome je kandidovan 61 pogodak 
izbaze,kojipotičusaskorosvih
kontinenata. Pogodak sa kojim 
je učestvovala našaGrupa za
DNKanalize jeod strane tima
međunarodnih sudija rangirana
načetvrtupoziciju inatajnačin
uvrštenautopfinaliste. 

MONITOR: Vi se bavite i 
ispitivanjem rukopisa i dokumenata, 
odnosno falsifikovanjem potpisa, 
ličnih karata, pasoša, lažnog 
žiriranja... Mnogim  građanima 
lažiraju se potpisi da su nekome bili 
žiranti. Koliko  im u tom pogledu 
možete pomoći ?   

TOMČIĆ: Ukoliko se radi o 
krivičnimdjelima,odnosnoukoliko
tužilacocijenidajeukonkretnom
slučajuupitanjukrivičnodjelokoje
segoniposlužbenojdužnosti, tu
smo da odgovorimo na svaki zahtjev, 
jershodnozakonuForenzičkicentar
postupasamoukrivičnom,aline
iparničnompostupku.Trebaznati
razlikujerseparničnipostupcivode
poprivatnimtužbama.

MONITOR: Koji se lični 
dokumenti najčešće falsifikuju? 

TOMČIĆ:Od ličnihdoku-
menata najčešće se falsifikuje
pasoš.

 
                  Veseljko KOPRIVICA

pored konkretnog 
doprinosa 
koje Grupa 

za dnk analize 
svakodnevno ostvaruje 
na identifikaciji 
osumnjičenih lica iz 
najsloženijih krivičnih 
djela, ostvareno 
je učešće grupe na 
međunarodnom 
konkursu „dnk pogodak 
godine za 2018. godinu”. 
konkurs je organizovan 
u Sad-u, a odnosi se na 
sve države svijeta

intervju
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H I T N E D J E L J E

ljudi, ljudi

Zijah 
Sokolović

Glumac: 

,,Mislim da je čovjekov 
život kao tramvaj, bilo gdje 
na svijetu, a možemo reći 

da je moj više vezan za sarajevske tramvaje. Što bi rekli 
svaki tramvaj ima svoje krugove koje pravi. Čovjek je 
taj koji se nalazi u tom tramvaju i vozi se od stanice 
do stanice, od remize do remize. Svaki putnik u tom 
tramvaju se drži za mjesto koje mu drži ravnotežu dok 
tramvaj vozi. Ja sam se uhvatio za pozorište”.

(klix.ba)Milan Karadžić
Reditelj: 

,,Humor je jedna divna 
pilula sa kojom se popiju 
najteže stvari, tragične i 
mučne. U svojim predstavama 
uvek insistiram na humoru, 
na onome gde se ‘sudaraju’ 
komedija i tragedija. Zato mi je tragikomedija 
najbliža kao žanr, i na filmu i u pozorištu. 

(večernjenovosti)

Dušan Savić
Bivši fudbaler, jedan 

od najboljih napadača 
jugoslovenskog fudbala: 

,,Krajem sedamdesetih 
godina bio sam kao inventar u Ateljeu 212. To je 
bilo nekako prirodno. Organizovano smo odlazili na 
pozorišne predstave. I mi fudbaleri smo neka vrsta 
umetnika. I fudbal je umetnost, čim postoji kreacija, 
kojoj se divi ceo svet, to je onda umetnost. Neka neko 
kaže da se ne divi Mesiju ili Nejmaru, Maradoni, Džaji, 
Šekiju...’’.

(nedeljnik)

Demijan Grgić
Istraživač u FER-ovom 

SocialLAB laboratoriju:

,, Jednorozi, kao i 
idealni znanstvenici podataka, zapravo ne postoje, ali 
o njima svi pričaju’’.

(jutarnji list) 

Ante Tomić
Pisac i kolumnista:
,,Svi smo mi ovde malo šverceri, odmetnici od sistema, to je naprosto naša priroda. 

Švercali smo pod turskom, mletačkom i austrijskom vlašću, i to smo smatrali slobodarskim, 
našim načinom borbe protiv tuđinskog ugnjetavanja, ali i kad smo naposletku napravili 
svoj sistem, svoje nacionalne države, nastavili smo raditi protiv njih. Imamo predsednike, 
ministre, zastupnike i gradonačelnike švercere, koji bedno i sramotno muljaju i kradu. 
Izdaju se za velike borce za narodnu stvar, iako zapravo taj narod deru kao živinu’’.

(blic)

Aleksandar 
Vučić

Predsjednik 
Srbije: 

,,Rumunija, Bugarska, 
Grčka i Srbija kandidovaće 
se za Svetsko prvenstvo u 
fudbalu 2030. godine’’.

(n1)

,,Tražim da Crna Gora bude poštovana, 
kao što mi poštujemo bratsku Srbiju i 
svaku drugu državu”.

Tužilac 
milivoje katnić 

sutkinji Suzani mugoši 
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ljudi, ljudi

SINEAD 
O’CONNOR 
 
Nakon što je objavila 
da prelazi na islam 
i mijenja ime, opet 
je šokirala svoje 
obožavaoce:

,,Strašno mi je žao. Ono što ću reći je jako 
rasistički i nikad nisam mislila da bi to moja 
duša mogla osjetiti. Ali zaista više nikad ne 
želim provoditi vrijeme s bijelcima (ako je 
to naziv za one koji nisu muslimani). Ni na 
tren, ni zbog kojeg razloga. Odvratni su’’.

(večernji list) 

 

HUGO DE 
GREEF

Jedan je od 
najcjenjenijih evropskih 
kulturnih menadžera:

,,Kultura može pomoći, 
ali nemojte očekivati da 
to bude glavno rješenje. 
Iako ne znam detalje o 
situaciji u Rijeci, gledajući 
na teorijskoj razini, ne možete od kulture 
očekivati da rješava elementarne stvari, ona 
je tu da pomogne. Od projekata u kulturi se 
često traži jako puno, primjerice da brine o 
manjinama ili o djeci, i ona može preuzeti 
dio tih odgovornosti, ali definitivno ne 
može sve’’.

(novi list) 

JELENA 
JOVIČIĆ

Glumica: 

,,Najveći problem 
žena je muškarac”.

(prva)

Masha Durkalić
Novinarka i feministkinja: 

,,Još uvijek se jako malo 
žena odlučuje progovoriti o 
seksualnom uznemiravanju, 
što mogu razumjeti. I pored 
postojeće stigme, seksualno 
uznemiravanje je bitno 
osvijestiti i individualno – ja nisam osvijestila seksualno 
uznemiravanje koje sam doživjela dobrano do svojih 
kasnih dvadesetih godina. Kako god, u onom momentu 
kada ga osvijestimo, bitno je da o njemu javno govorimo. 
I idealno bi bilo da ga počnu poimati i muškarci jer u 
suprotnom se taj proces nikako neće moći dekonstruirati’’.

(portalnovosti.com)

Milan Pavkov
Fudbaler Crvene zvezde, nakon što je dva 

puta zatresao mrežu 
Liverpula: 

,,Najavio sam prije 
par dana da bih volio 
da postignem gol 
Liverpoolu, dao sam 
dva i šta da kažem... 
To je ostvarenje mojih 
snova, kao dijete sam 
maštao da dajem 
golove u Ligi prvaka. 
Presretan sam”.

(Slobodna bosna) 

Miljenko 
Jergović

Pisac o Jugoslaviji: 

,, To je bio 
najslobodniji period 
kojeg moja generacija 
pamti i to je bio 
najslobodniji period koji 
će ove zemlje uopće 
upamtiti. Još jedna vrlo 
važna stvar. To je bio 
period kada smo zaista 
bili najbliže Zapadu’’.

(Slobodna evropa) 
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Milostinja i porez

Filantropija je 
način da se 
superbogati 

predstave kao 
velikodušni, dok 
zadržavaju daleko 
više novca kroz 
rupe u zakonima i 
poreske rajeve

trziste
v v

Milostinja je hladan gest bez ljubavi. Bogataši 
koji žele da pomognu siromašnima 
treba da plaćaju porez, a ne da dele 

novac po svojoj volji“. Izjava koja se obično 
pripisuje klementu atliju, a čiji je stvarni autor 
Atlijev biograf Frensis beket, elegantno sažima 
argument u korist progresivnog oporezivanja. 
Sudeći po  izveštaju  švajcarske banke UBS, 

milijarderi su prošle godine 
zaradili više nego ikada u 
poznatoj istoriji. Bogatstvo 
im se uvećalo za petinu – za 
šokantnih 8,9 biliona dolara, 
dok se 179 novih milijardera 
priključilo ovom ekskluzivnom 
klubu od 2.158 članova. Neki 
od njih su  pristupili  Zavetu 
davanja, obavezujući se da 
polovinu svog bogatstva daju u 
humanitarne svrhe. Najbogatiji 
čovek na svetu džef bezos, koji 
na svoje ime knjiži 146 milijardi 
dolara, nije pristupio Zavetu, 
ali je uložio dve milijarde funti 
za borbu protiv beskućništva i 
unapređenje školovanja.

Ko sme da zameri bogatima 
na velikodušnosti, rekli biste. 
Štagod mislili o koncentraciji 
bogatstva i moći u rukama 
malobrojne globalne elite, 
s v a k a k o  b i s t e  p o z d r a v i l i 
takvu humanost. Međutim, 
filantropija je opasna zamena 
za progresivno oporezivanje. 
Uzmite bono voksa za primer, 
čoveka koji je reputaciju izgradio 
na neumornim kampanjama 

za najsiromašnije ljude po svetu. Njegov bend U2 
je 2006. svoje poreske poslove preneo iz Irske u 
Holandiju da bi izbegao porez. Sam Bono se pojavljuje 
u Rajskim papirima, ogromnoj dokumentaciji 
koja razotkriva ofšor investicije bogatih, u vezi 
sa ulaganjem u kompaniju sa sedištem na Malti koja 

je kupila jednu litvansku firmu. Ovakvo ponašanje je 
legalno: Bono je poslovanje svog benda opisao kao 
primer kako „pametni ljudi mudro rešavaju probleme 
svog poreza“.

U pravu je: za bogate ljude i velike korporacije 
postoji način da zakonito izbegnu porez. 
Procenjuje se da globalni gubici usled izmeštanja 
profita multinacionalnih korporacija  iznose 
oko 500 milijardi  (pola biliona) dolara 
godišnje, dok novac sklonjen u poreske 
rajeve vredi bar 10 posto svetske ekonomije. 
Posledice trpe najsiromašniji. Filantropija je 
tako način da se superbogati predstave kao 
velikodušni, dok zadržavaju daleko više novca 
kroz rupe u zakonima i poreske rajeve.

Postoji još jedan problem. Odluka o tome za 
šta se troši novac donosi se po volji i prema ličnim 
interesima bogatih. U SAD na primer samo 12 posto 
filantropskog novca ide u usluge za ljude: najčešće 
se troši na umetnost i visoko obrazovanje. Izbor 
korisnika dobročinstva često drastično odstupa od 
objektivnih prilika u društvu i stoga retko odražava 
njegove potrebe. U SAD, 85 posto članova upravnih 
odbora dobročiniteljskih fondacija su belci, a samo 7 
odsto Afroamerikanci. Novac prikupljen progresivnim 
oporezivanjem, s druge strane, troše vlade koje 
snose demokratsku odgovornost da opravdaju 
svoje prioritete, pa su i veći izgledi da odgovore na 
društvene potrebe.

Dok se bogati sve više bogate, oni sve 
manje troše  na dobročinstva, dok siromašni 
sve veći procenat svojih prihoda daju u 

javne svrhe. Činjenica da osam najbogatijih ljudi 
na svetu poseduje isto koliko i siromašnija polovina 
čovečanstva, presudna je optužba protiv našeg 
društvenog poretka. Rešenje nije u filantropiji 
koja služi samoj sebi, dok bogata elita koja svoje 
ogromno bogatstvo drži van domašaja zakona 
glumi dobričine. Potrebna nam je globalna poreska 
pravda, a ne skupljanje humanitarnih mrvica 
bačenih sa stola elite.

owen joneS (The Guardian), 
Prevela milica jovanović, Peščanik.net

https://sr.wikipedia.org/sr-el/%D0%9A%D0%BB%D0%B5%D0%BC%D0%B5%D0%BD%D1%82_%D0%90%D1%82%D0%BB%D0%B8
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oko nas

Iza tajkuna pustoš
k

SjeveR: Gazdovanje Šumama

povlašćenim koncesionarima država je izdala 
koncesije na sedam godina, ali neki od njih, iako 
su im koncesije istekle još prije tri, četiri godine, i 
dalje gazduju beranskim i crnogorskim šumama, 
dok je najveći broj drvoprerađivača osuđen na 
propast  bez sirovina za najosnovniju djelatnost 

ada su se prije dvije godine 
s tanovnic i  nekol iko 
beranskih prigradskih 
naselja i sela pobunili i 

blokirali put ka planinskim katunima 
Cmiljevice,onemogućujućina taj
načinkoncesionaredaeksploatišu
šumu, bio je to ozbiljan znak da se 
šumama ne gazduje pošteno.

Mještaničetirimjesnezajednice
tvrdili su da se procedura oko dodjele 
koncesija na šume ne sprovodi u 
skladu sa zakonom i da opravdano 
sumnjaju da cijeli postupak prate 
koruptivne radnje.  

Državaje,naime,povlašćenim
koncesionarima izdala koncesije 
na sedam godina, koje su istekle 
jošprijetri,četirigodine,alineki
od njih i dalje gazduju beranskim i 
crnogorskimšumama,dokjenajveći
brojdrvoprerađivačabezsirovina
zanajosnovnijudjelatnostosuđen
na propast. 

Drvoprerađivačisu,akouopšte
želedarade,prinuđenidakupuju
građuposedamdeseteurapokubiku
odonihkojisujeoddržavedobili
za petnaest.

„Takvim manipulacijama mora se 
stati na kraj, jer šume treba da budu 
ufunkcijirazvojačitavezajednice,a
nesamopojedinaca”,kažeRadomir 
Anđić izBerana,jedanodonihčija
fabrikazapreradudrvetagodinama
ne radi.

O n  o b j a š n j a v a  d a  s e  u 
međuvremenuništanijepromijenilo,
iakojeplaniranodaubudućedržava
gazdujeisiječešumuazatimdrvnu
građuprodajeslobodnonalagerima
i putem javnih licitacija.

„Od toga još nema ništa. Isti 
koncesionari koji su gazdovali 
šumama od 2007. godine, gazduju 
i danas. Treba da vidite samo lager 
ispred pilane jednog od njih u selu 

DonjaRžanica.Samoispredtepilane
u ovom trenutku je dvadeset hiljada 
kubika oblovine, dok mi koji ne 
pripadamotomkrugu,nemožemo
dobiti ni po dvije, tri hiljade da 
pokrenemomašine”,kažeAnđić.

Ovaj čovjek, inače dobar
p o z n a v a l a c  p r o b l e m a 
gazdovanjašumama, ističe

da je jedina pozitivna stvar koja 
se poštuje odluka o zabrani izvoza 
drvetaizCrneGore.

„Koliko ja znam, oblovina
čamovineuopštesene izvozi.Za
bukvu nijesam siguran. Ali, ovo je 
natjeralo velike šumske tajkune da 
se okrenu pokretanju proizvodnih 
pogonaunutarCrneGore.Tovam
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oko nas

Iza tajkuna pustoš
drvoprerađivači su, 

ako uopšte žele 
da rade, prinuđeni 

da kupuju građu po  
sedamdeset eura po 
kubiku, od onih koji 
su je od države dobili 
za petnaest. “Takvim 
manipulacijama mora 
se stati na kraj”, kaže 
Radomir anđić iz 
berana, jedan od onih 
čija fabrika za preradu 
drveta godinama ne radi

je objašnjenje zašto se sada grade 
fabrikezaproizvodnjupeletapo
sjeverudržave. I to jedobro, jer
sirovinaostajeunašojdržavi”,kaže
Anđić.

Prema nekim nezvaničnim
informacijama,zaAnđića i
drvoprerađivačeizBeranačije

fabrikeodavnone rade imanade
akoseodjanuarasljedećegodine
počneprimjenjivatimodelpokojem
ćedržavaprodavatidrvnugrađuna
javnim licitacijama.

Do tada tajkuni hvataju svaki 
lijepi dan koji im ide naruku što 
imovejeseniobilatoomogućavaju
vremenske prilike. Njihove mašine 
i motorne testere  neprekidno i 
nemilosrdno sijeku bez mnogo 
kontrole i bez ikave koristi za lokalne 
zajednicesačijihteritorijakaosipci
uništavaju drvni resurs. 

Rani je  su  i  mješ tani  se la 
Šekular,takođeuberanskojopštini,
u više navrata blokirali puteve i 
onemogućavaliodvozdrvnegrađe,
iznuđujućinatajnačinulaganjau
infrastrukturu.

Ovih dana aktuelna je pobuna u 
Bihoru.Reklobisedatamonema
toliko atraktivne šume. U stvari, 
nećejeuskorobitiuselimaispod
pešterske visoravni, ako se nastavi 
sječaiuništavanjekaodosada.

Upravo zbog toga stanovnici 

petnjičkogselaDobrodole,kojižive
u dijaspori, pokrenuli su inicijativu 
da se šumsko područje na tom
prostranstvu proglasi prirodnim 
rezervatom i zaštiti od uništavanja.

Oni su uputili pismo na adrese 
političarauCrnojGori,nadležnih
državnihslužbizazaštituživotne
sredine, medijima, nevladinim 
organizacijama, kao i naučnim
organizacijama u zemlji i regionu 
kakobise,kakokažu,zaustavilo
pustošenje Dobrodolskog Homara. 

„U pi tanju  je  pustošenje 
prirodnog resursa šume koji bi trebao 
da bude trajno bogastvo ovog kraja 

icijeleCrneGore,akakoprirodui
zaštituživotnesredinenesmijemo
posmatrati lokalno, slobodni smo da 
kažemodapostupciprekomjernih
sječatrebadazabrinuimeđunarodne
stručneinstitucije,kojimasemoramo
svakakoobratiti“,kažeEnis Šabotić.

Ovaj čovjek iz Njemačke
upozoravada su sječena
području selaDobrodole,

ispod Pešterske visoravni, tolikog 
intenzitetadasejasnomožeuočiti
razlika na satelitskom snimku prije 
iutokusječe.

„Mi mještani nekoliko sela u 
petnjičkoj opštini zabrinuti smo
zbog dešavanja s Dobrodolskim 
Homarom. Razumijemo potrebu 
šumarskih organizacija za redovnom 
sječomumanjemobimu,alisene
slažemostimdašumuposmatraju
kaoizvorzapovećanjesvojihplataili
za dobro isplativ posao koncesionara 
koji osim svoje zarade ne vide ništa 
unašimšumama“,–kažeŠabotić
i dodaje da stanovnici tog kraja 
strahujudaćesječeuovomobimu
izazvati nestanak pitke vode i spiranje 
plodnog  zemljišta te pojavu erozije. 

„Sigurnismodasuugroženei
mnoge ljekovite biljke. Plašimo se 
daćedoćidovjetroloma, izvala,
snjegoloma, jer je narušen sklop, 
anajzastupljenijavrstadrvećana
ovompodručjujesmrčasplitkim,
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Stanovnici 
petnjičkog sela 
dobrodole, koji žive 

u dijaspori, pokrenuli 
su inicijativu da se 
šumsko područje na tom 
prostranstvu proglasi 
prirodnim rezervatom i 
zaštiti od uništavanja

najmanje dvadesetak 
kolašinca godinama 
se nelegalno bavi taksi 
prevozom a nadležni 
ne čine ništa da uvedu 
red i zaštite taksiste koji 
izmiruju sve obaveze 
prema državi. loše 
se piše i turistima, 
koji ponekad plaćaju 
trostruko više, jer se 
„divlji“ taksisti ne 
pridržavaju usaglašenih 
cijena 

kolaŠin: HaoS u TakSi pRevozu

Ko poštuje zakon 
manje zarađuje 

u

tanjirastim korjenovim sistemom 
kojanijeustanjudaseizboripaće
stradati“,–kažeŠabotić.

Prema njegovim ri ječima,
Dobrodolski Homar je potrebno 
posmatrati kao mjesto za razvoj 
turizma. 

„Sada smo sigurni da je stanje 
alarmantno i nemamo alternative. 
Ako ne ustanemo u zašt i tu, 
DobrodolskiHomar ćenestati.
Stoga mi, mještani Dobrodola 
tražimoodOpstinePetnjicada
se uradi  studija o zaštiti i da se 
Dobrodolski Homar s okolinom  
proglasiprirodnimrezervatom“,–
kažeŠabotić.

On objašnjava da se od 415 
biljnih i 430 životinjskih vrsta
koje su zaštićene uCrnojGori,
mnoge nalaze i na ovom prostoru i 
naglašava da su prvi pozitivni signal  
stigliizAgencijezazaštituživotne
sredine, koja im je dala preporuke o 
koracima koje treba preduzeti da bi se 
nekopodručjeproglasiloprirodnim
rezervatom.Šabotićdodajedajeu
cilju zaštite Dobrodolskog Homara 
sprovedena i onlajn anketa protiv 
sječe,kojujepodržalovišeod85
odsto ispitanika, te da su napravljena 
dvakratkometražnadokumentarna
filma o katastrofalnom stanju i
posljedicamasječešumenaovom
području.

Svijest naroda sa seoskih i 
planinskihpodručjanasjeveruCrne
Giore gdje se prostiru šume odavno 
jeprobuđena.Samoonikojišume
trebadačuvaju-žmurenapljačku
ovog prirodnog resursa.

Tufik SOFTIĆ

koliko nekog od pet-šest 
taksista parkiranih na 
kolašinskom glavnom 
trugu pitate za cijenu 

do, recimo,Ski-centra,dobićete
bar tri različitaodgovora.Odšest
do 15 eura košta devet kilometara 
vožnje do podnožja Bjelasice.
Nekad i više, ukoliko neki od 
taksista, koji ne pripadaju nijednom 
udruženju,procijenidajemušterija
neobaviještenili„dubljegdžepa“.
Par iz Francuske nedavno je, kako 
sukazali,vožnjudoplanineinatrag
platio 40 eura.  

Takvo stanje traje godinama, a 
„divilji“ taksisti svoju neumjerenost 
pokazujunaročitotokomturističke
sezone,kada,neplaćajaućinikave
dažbinedržavi,zarađujumnogoviše
nego njihove kolege koji, legalno 
obavljaju posao.  

VišeodšestgodinaizUdruženja
Taxi –Tara apeluju na nadležne
opštinskeslužbedaspriječenelegalni
taksiprevoz.Zboghaotičnesituacije
najviše trpe korisnici usluga, ali i 
leganitaksiti.Dosada,kakokažuu
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kolaŠin: HaoS u TakSi pRevozu više od šest godina iz udruženja Taxi –
Tara apeluju na nadležne da spriječe 
nelegalni taksi prevoz. do sada, kako 

kažu u udruženju, nijesu primijetili da se 
iko od nadležnih ozbiljno pozabavio ovim 
problemom. predsjednik udruženja dragoljub 
vlahović tvrdi  da se mnogi kolašinci lažno 
predstavljaju kao taksisti, a ne posjeduju 
nijedan papir neophodan za obavljanje te 
djelatnosti

Udruženju,nijesuprimijetilidase
ikoodnadležnihozbiljnopozabavio
ovim problemom. 

Pr e d s j e d n i k  U d r u ž e n j a
Dragoljub Vlahović tvrdi  
da  se  mnog i  Ko laš inc i

lažno predstavljaju kao taksiti,
a ne posjeduju ni jedan jedini 
papir neophodan za obavljanje te 
djelatnosti.

„Nemju licence, taksi dozvolu i 
legitimaciju, nemaju taksimetar niti 
pratećudokumentacijuskojommože
da se obavlja javni prevoz putnika u 
drumskomsaobraćaju.Taksirajubez
i jednog jedinog zakonskog osnova. 
Na tajnačinnas,kojipoštujemo
sve zakonske propise, dovode u 
nezavidanpoložaj.Unezavidnom
položajusuituristi,kojima,recimo,
zavožnjudoSki-centranaplaćuju
više nego dvostruko u odnosu na 
cijenuprematarifi“,kažeon.

Sdrugestrane,Kolašincikoji
taksiraju „na divlje“ tvrde da im je 
tojedininačindaprehraneporodice.
Više cijene pravdaju  rijetkim
prilikamadadobijudužeture.

„Ne bih rekao da radim potpuno 
nelegalno, ali, istina je, nijesam 
uspio da pribavim licencu. Odavno 
se bavim ovim poslom i godinama 
sam izmirivao sve obaveze prema 
državi.Sadavišenijesamustanju.
Konkurencijajeogromna.Postoje
dva preduzeća za taksi prevoz,
koja imaju dobru reklamu, pa njih, 
uglavnom,izovu.Usvakomslučaju
sve je stvar dogovora i mušterija 
uvijekmožedaodbijedagavozim
po cijeni koju sam odredio i pozove 
nekog drugog“, kaže jedan od
„divljih“ taksita.

Najvišezarađuje,objašnjava,
vozećivjernikedoManstiraĆirilovac
uRečinamaitopremapreporuci.Ne
naplaćuječekanje,alipriznajedaje
cijenanjegovevožnjeznatnoviša
negokolegaizudruženja.Sobzirom
na to da ima dobro terensko vozilo, 
čestogaangažujuiturističkeagencije
za organizovane ture  preko planine. 
Tada,kakokaže,cijenuneodređuje
sam, ali je, ipak zadovoljan, jer 
ponekad dnevno zaradi i po 50 eura. 

Vlahovićkažeda jeproblemi
to što nelegalni taksisti zauzimaju 
mjesta na parkingu u centru grada.  
Iako se to, kako tvrdi, dešava 
naočigled svih,pa ionihkojibi
trebalo da intervenišu, do sada niti 
je bilo kazni niti ikakvih posljedica 
za samovolju „divljih“ taksista. 

Nije jasno kako to godinama 
promiče nadležnima. S
državnognivoanikadnijesu

kontrolisaliovuoblastuKolašinu.
Lokalnauprava, takođe,ne radi
svoj posao.Komunalnapolicija
iopštinski saobraćajni inspektor

žmurenaovuhaotičnusituaciju.Sva
aktivnostKomunalnepolicijesvela
senaopominjanje,paʼkolegeʼkoje
nelegalno taksiraju nakon opomene 
skinuʼfirmuʼsvozilainakratkoje
spreme u gepek. Poslije toga, sve po 
starom”,kažeVlahović.

OnpodsjećadasuizUdrženja
u više navrata obavještavali 
nadležneodivljimtaksistima

itražilidariješeproblem,aliuzalud.
Uvođenje redau taksi prevozu
Kolašinu,uvjeren je,pomoglobi
i popravljanju turističkog imidža
grada. Posla ima za sve, samo 
je potrebno spriječiti nelojalnu
konkurenenciju. 

U novoj izvršnoj vlasti tvrde 
da još nijesu stigli da se pozabave 
problemom nelegalnog taksiranja. 
To,kažu,nijesuradilininjihovi
prethodnici, pa ćebitimnogo
posla. 

„U ovih nekoliko mjeseci otkako 
jeformiranavlasttajproblemjoš
nije došao na red za rješavanje, 
iakosmogasvjesni.Ciljnamje
daseusveoblastigradskogživota
uvede red pa, sigurno, ni taksi 
prevoznećebiti izuzetak“, tvrde
u lokalnoj upravi. 

Sve je višeKolašinaca koji
koriste taksi usluge kako za gradske, 
tako i zavožnjedoprigradskih
naselja i sela. Taksisti, bilo da su 
članovi jednogoddvaudruženja
bilo da rade samostalno,  ne 
sjede besposleni. Razlog za to je 
nepostojanje  organizovanog javnog 
prevoza. 

Dragana ŠĆEPANOVIĆ
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Samo deponije otpada na Tari su toliko velike da će 
nam trebati godine da ih uklonimo. za degradaciju 

biodiverziteta postoje već opipljivi dokazi koje, 
očigledno, niko u državnim institucijama nije uzeo za 

ozbiljno, iako oni upozoravaju na devastacije staništa i 
desetkovanje vrsta

naTaŠa kovaČević, izvRŠna diRekToRiCa nvo GReen Home

Taru moramo spašavati 
već danas

s
aNatašomKovačević
razgovaramo nekoliko 
dana nakon što je obišla 
gradilišteinovoformirane

deponije u koritu Tare, na lokaciji 
budućepetljeautoputa.Razgovaramo
o njenim utiscima sa terena.

K O VA Č E V I Ć :  K o r i t o
Tare na lokalitetima Jabuka i 
Mateševo je devastirano i potpuno 
neprepoznatljivo. Rijeka je mutna i 
kanalisana dok je korito raskopano, 
sa nasutim deponijama. Prostorom 
dominiraju betonski stubovi visine 
dvadesetak metara koji izrastaju iz 
rijeke i deponije iskopa iz tunela 
koje veličinom podsjećaju na
dvospratnice. Teško da bi bilo ko 
neupućenmogaopretpostavitida
togradilištepripadazaštićenom
područjukojepredstavljastanište
zabrojneugroženeirijetkevrste.

M O N I T O R :  O  „ š u t u “  
iskopanom iz tunela nije bilo 
ozbiljnije priče.  Kakav je to material 
i kakve su posljedice njegovog 
deponovanja na Mateševu i u 
donjem toku Tare? 

KOVAČEVIĆ: Plan upravljanja 
o tpadom  p r edv iđa  da  se  na
privremenim deponijama uz rijeku 
Tarudeponuječetirimilionakubnih
metarazemljeikamena–godišnje.
Uzvodno od  Jabuke,  na desnoj 
obali, nalazi se niz od pet ili više 
deponija koje prelaze visinu od šest 
metara u odnosu na lokalni put i 

korito rijeke. Obzirom na sastav, 
jasnojedajeriječomaterijalimaiz
iskopa tunela i vezanih radova, pa 
setuodlažešljunak,glina,zemlja,
drobljenikamen,fliš...Iakomješavina
građevinskogotpadasazemljanim
iskopom nije dozvoljena, taj materijal 
prekriva cijelu obalu rijeke, nekada i 
dužinomvećomod20metara.

O neselektivnom i stihijskom 
nasipanju deponija svjedoče i
zarobljena stabla, do pola ukopana 
u šut. 

 U pomenutom Planurečenoje
dase„građevinskiotpadskladišti
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Taru moramo spašavati 
već danas

Posljedice
KOVAČEVIĆ: Devastacija na Tari predstavlja školski primjer kako 

Vlada,radiprofitaiinvesticija,pokušavazaobićipravnarješenjazazaštitu
životnesredineimeđunarodneobavezeizkonvencijaitransponovanih
evropskihpropisa.Nekoudržavi jedopustiodase težištestavina
odjednom istaknutu potrebu regulacije poplava na Tari ili tvz. Prijedlog 
mjera remedijacije,uodnosunapitanjameđunarodnezaštiteipropisa
EUkojiseodnosenaočuvanjevisokogekološkogstatusarijeke(Okvirna
Direktivaovodama)iočuvanjapovoljnogstanjabudućegNatura2000
područja(Direktivaopticamaistaništima).ZaobilaziseičlanZakona
ovodamaozabranamaintervencijanavodotokuoddržavnogznačajau
dijelu od 30 metara od obale... Odjednom i hitno desetak poljoprivredinih 
gazdinstava trebaju višekilometarsku regulaciju na Tari iako je ozbiljno 
spornopitanjeustručnojjavnostidalijeTara,ipodkojimuslovima,
bujičnivodotokugornjemdijelu.

Nijedanvladinplansenebavipitanjemhitnihikratkoročnihmjera
sanacije,povraćajaupređašnjestanjeirevitalizacijekojećemosprovoditi
danas, a ne poslije završetka autoputa. Ne znamo ni koje su to intervencije 
uzaštićenimpodručjimaunarednomperiodukojetrebadaočekujemoaza
kojepostojirizikdaćedovestidodugotrajnedevastacije,tedalimonitoring
aktivnostiuključujestručnalicapopojedninimbiodiverzitetskimgrupama
(ribe,vodozemci,gmizavci,obalnavegetacija,vrstebentosa).

MONITOR: Više razumijevanja bilo je na nekim drugim adresama?
KOVAČEVIĆ:Taisličnapitanjabilasutemaovonedjeljnihrazgovora

sapredstavnimaUNESCO,gdjesuorganizacijemrežeKoalicije 27 
zahtijevalistručnupomoć,kakobisebezodlaganjaprocijenilipostojeći
ibudućiuticaji izgradnjeautoputanaTaru,ali ipredvidjelenajbolje
mogućemjereregulacijeisanacije.UNESCOćekrozsvojizvještajdati
smjerniceipreporukevezanezapodručjesvjetskeprirodnebaštinesa
osvrtomnarezervatbiosferebasenrijekeTare.

Pošto resorno ministarstvo odbija da sagleda devastaciju ovog prostora 
kaorealnučinjenicu,Koalicija 27 se, u svjetlu najavljenog otvaranja 
poglavlja27,prijenekolikodanaobratila tijelimaEUtražećipomoć
kakobiosiguralipristupinformacijama,stručnuprocjenuučinjenihi
potencijalnihbudućihštetanaTari,kratkoročneidugoročnemjeresanacije
i revitalizacije ekosistema rijeke Tare... 

premavrstama...nanačinnakojise
nezagađuježivotnasredina”,dokje
na ovim deponijama sve izmiješano 
na obali rijeke, odakle se spušta u 
samo korito. Porazno je da se u istom 
dokumentustacionažezadeponije
opisuju samo u odnosu na udaljenost 
od lokalnog puta, bez pomena rijeke 
ili bilo kakvih biodiverzitetski ili 
vodnoosjetljivihpodručja.Anajveća
deponija ili polje reciklaže nalazi se 
usred rijeke Tare sa površinom od 
768.181 m2. 

MONITOR: Sedamdeset sedam 
hektara!? Znamo li šta će biti sa 
tim otpadom? 

K O VA Č E V I Ć :  U  P l a n u 
upravljanja otpadom navodi se da 
ćeseprivremene deponije ukloniti 
nakon godinu dana, odnosno do 
završetkagrađevinskihradova–što
biondamoglodaseprodužinaviše
godina, zavisno kada bi se autoput 
završio. Ove deponije bi trebale biti 
strogokontrolisane,pri čemuse
eventualni humus i glinoviti materijal 
odvajaju.Tozasadanijeslučaj.

S obzirom na intenzitet negativnih 
ut icaja  na  ž ivotnu sredinu i
biodiverzitet koji je proizveden do 
sada,neprihvatljivo jedačekamo
završetak radova i remedijaciju 
područjakojojćeprijetogazasigurno
biti zadati mnogobrojni udarci kroz 
daljeradove.Odključnevažnostije
daseštoprijedonesuikratkoročne
m j e r e  ko j e  ć e  obezb i j ed i t i
revitalizaciju ekosistema vodotoka 
i rekultivaciju obala i korita. 

Hitno treba zabraniti svako dalje 
deponovanje i nasipanje materijala iz 
iskopa i drobljenog kamena i šljunka 
koji mijenjaju sastav i strukturu 
rječnog korita. Ne samo zbog
togaštoonemogućavajuprirodne
procese, nego su vrlo opasni za 
pitanja plavljenja u nizvodnom dijelu.  
Otpad se već obrušavau korito
rijeke, a sa velikim vodama situacija 
ćedodatnodasezakomplikuje.Sa
prvim obilnijim kišama sav sitni 
materijalrijekaćeodnijetinizvodno
i napraviti ozbiljne probleme u 
daljemtokaTare.PaikodKolašina
i Mojkovca.

MONITOR: Kojom dužinom 
put „teče” koritom i obalom Tare? 

KOVAČEVIĆ:Kakojeglavni
projekat izgradnje autoputa proglašen 
tajnom,teškodamožemoznatikoliko
tačnoiznosidionicakojateče uz Taru. 
Upotrebom satelitskih snimaka i onog 
što je vidljivo na terenu, procjenjuje 
se da ova dionica iznosi nešto više 
odosamkilometara,presjecajući
rijeku više puta – zbog potrebe
petlje Mateševo i zbog pristupnih 
puteva. Rampa petlje prolazi ispod 
Mosta Tara 10 i Tara 11, a dodatno 
planiraniprelazinaTarisumostČvor
Mateševo1iČvorMateševo2koji
spajaju pristupne puteve na autoput 
usmjeruUvača,odnosnoPodgorice.

M O N I T O R : D a  l i  s e  t o 
moglo izbjeći? 

KOVAČEVIĆ:Poražavajućaje
činjenicadajavnostnijebilaupoznata
saplaniranimitekućimdevastacijama
naTari.NVOimedijisuprinuđeni
dainformacijeprikupljajuizsvake
rečenicepredstavnika institucija
i isječakapratećihdokumenatau
pokušaju da se sklopi slika o obimu 
degradacije rijeke i daljim planiranim 
devastacijama na nacionalnom i 
međunarodnozaštićenompodručju
sliva Tare. 

TakosmoodministraRadulovića
saznali za postojanje 18 varijantnih 
rješenja za trasu autoputa.  Postavlja 
se pitanje da li je ijedno od tih rješenja 
isključilo trasuautoputa izkorita
Tare?Dalijeikoprilikomtrasiranja
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otpad sa deponija 
već se obrušava 
u korito rijeke, 

a sa velikim vodama 
situacija će dodatno da 
se zakomplikuje

intervju

uVladiocjenjivaočinjenicuštoje
rijekaTarazaštićenaskupštinskom
Deklaracijom,programomUNESCO
i da su nizvodno bar dva nacionalna 
p a r k a ,  i l i  j e 
odlučilamanja
cijenaizvođenja
r a d o v a ?  S a
o v a k v i m 
p r i s t u p o m  u 
p l a n i r a n j u , 
bojimoseštaćese
desiti i sa drugim 
z a š t i ć e n i m
područjimakoja
s t a n u  n a  p u t 
f i n an s i j s kom
interesu. 

MONITOR:  
P r o v l a d i n i 
stručnjaci kažu 
da će se Tara 
revitalizovati. Koliko bi taj proces 
mogao trajati?

KOVAČEVIĆ: Samo deponije 
otpadanaTarisutolikovelikedaće
nam trebati godine da ih uklonimo. 
Bardvijerijetkeiendemičnevrste
riba, makroinvertebrata, algi su 
degradirane na ovom prostoru do 
temjeredaćeseteškopovratitiu
referentnostanječakiuperioduod10
godina. Za degradacije biodiverziteta 
postojevećopipljividokazi–štou
istraživanjimaihtiofauneizjula2018.
ili Ocjeni biološkog monitoringa 
nultog stanja na vodenom ekosistemu 
rijeke Tare sa monitoringom za period 
2017i2018.–koje,očigledno,niko
udržavniminstitucijamanijeuzeo
za ozbiljno, iako oni upozoravaju na 
devastacije staništa i desetkovanje 
vrsta. 

MONITOR: Ubjeđuju nas da 
će Tara i njeno korito, nakon 
obavljenih građevinskih radova, 
biti ljepši?

KOVAČEVIĆ: Apsolutno ne 
stojitakvapriča.Plan remedijacije 
i praćenja stanja životne sredine 
u kojem se navodi da će jedan
„haotičanpejzažbujičnogvodotoka”
biti zamijenjen „harmonizovanim 
krozhortikulturnarješenja”nema
veze sa razumijevanjem suštine 
vrijednostinetaknutih izaštićenih
prirodnihcjelina.Prirodnipejzaž

rijeke je nezamjenjiv i neponovljiv. 
Tvrdnje o ljepšim novim koritima 
i obalama su naklapanja nazadnih 
umova i onih koji žele isprati
sopstvenusavjestisvijestgrađana,
pravdajućidevastacijunašenajljepše
rijeke. 

 
Zoran RADULOVIĆ
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glediste

današnja Crna Gora, alijas montenegro  je predana  i možda 
prodana marionetska država kojoj je dodijeljena počasna 
uloga da demonstrira „patriotsku prevaru“.  Suprotnost je 
Crnoj Gori petra i. Galami i prijeti kao velesila. duboka je i 
ekstazivna. njezine su ovlasti široke... propisuje obavezu 
poštovanja ikona, zastava i himni, te količinu i kakvoću 
patriotizma – državnog, ustavnog naravno

Minimalna država ili 
minimalna sloboda

d
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ržava,državaiznadsvega.
Deutschland, deutschland 
uber alles! Država je
najviše ljudsko dobro, 

kazalisunaciideolozi.Prvodržavapa
demokratija, potvrdili su sljedbenici. 
Suprotstavljene su im anarholiberalne 
ideje.Država jenužnozlo.Nema
dobrihi lošihdržava,postojesamo
manje i više loše.

Suočenismosapojmovimamalai
velikadržava,globalnasilaiminorna,
marginalnaimarionetskadržava,no,
svakaodnjihmožebitijaka,dubokai
ekstezivna,štobitnoutičenaslobodu
isudbinudržavljaninabezkojenema
države.

Po Robertu Noziku, koji se bavio 
filozofijomdržave,„Minimalnadržava,
ograničenanauskefunkcijezaštiteod
nasilja,krađe,prevare,poštovanje
ugovora islično,opravdana je.Da
svakadržavasaširimovlašćenjimaod
spomenutih krši prava osoba da ih se 
neprisiljavačinitinekestvari,tedajes
toga nepravedna, kao i da je minimalna 
državapravednainadahnjujuća“.

Skeptici, ideolozi autokratija, 
oligarhija, partitokratija kažu da
pripadniciminimalnedržavenebi
bili odani pravima i vrijednostima 
kojeonaštiti.„Vojnikmožežrtvovati
svojživotzakraljicuidomovinu,ali
teškodabi toučiniozaminimalnu
državu...nekisuidealinužnidabise
nadahnuloonebezčijesaradnjedržava
nebipostojala.“(J.R.Lukas.)

Nije mi ambicija da polemišem sa 

ovimteoretičarima,no,crnogorska
istorija suprotna je ovom stajalištu. 
Od 15. do sredine 19. vijeka, bila 
jeminimalna država (ako je bila
država).Nije imaladrugihatributa
i instrumenata vlastiosim ličnog
autoritetaglavara,koji„održavnom
jedinstvu nijesu imali pojma, osim u 
crkvi i na bojnom polju“. Zajednica je 
počivalanajedinomzakonu–javnom
moralu.Kakojepostajalajača,dublja
i ekstenzivnija tanjila joj se slava i 
topio ugled. 

Današnja Crna Gora, alijas
Montenegro ,  u  i zmi jen jen im 
istorijskim okolnostima, izmijenjenog 
imena i identiteta, jemaladržava,
takoreći državica,mediteranska
imarginalna, predana  imožda
prodana,marionetskadržavakojoj
je dodijeljena počasna uloga da
demonstrira „patriotsku prevaru“.  
(SintagmaM.Bakuljina).Suprotnost
jeCrnojGoriPetraI.Galamiiprijeti
kao velesila. Duboka je i ekstazivna. 
Njezine su ovlasti široke, od zaštite 
stranihinvesticija,investitoraiprofita
dozaštite životinja, pasa lutalica
i odbačenihmagaraca.Propisuje
obavezu poštovanja ikona, zastava 
i himni, te količinu i kakvoću
patriotizma–državnog,ustavnog
naravno.

Lider u regionu, doduše, ne 
ispunjava brojne standarde 
uzoritihdržava.Uodnosuna

broj stanovnika nema dovoljan broj 
medicinskih radnika, ni prosvjetnih, 

nivatrogasaca...Nemavojske. (To
nije samo bezbjedonosno, već i
kulturološko i identitetsko pitanje) 
zato ima NATO kišobran. Jedino 
je broj policajaca, tjelohranitelja i 
drugihsecurityslužbenikadvostruko
većiodopštihstandarda(uvrijeme
rezolicije informbiroa imala jeoko
1800 policajaca).

Montenegro je lider u regionu 
po visini poreza na dodatnu 
vrijednost i desetak drugih 

poreza,akcizaitaksi,kojegrađanin
moradaplati.Poređenjaradi,osmanska
imperijauzimalajeodčivčijezasve
to desetak.

MilanPopovićsmatradakriza
svjetskogkapitalističkogsistema„gura
u sve otvorenije nasilje, jednako u 
do skoro uzoritim centrima, kao i na 
zabitimperiferijama,jednakouSAD
iEU,kaoiuCrnojGorinaZapadnom
Balkanu,neštoještotrebaočekivati,i
zaštosetrebaspremiti“.Naperiferiji
u Montenegro posebno!

Povratak normalnosti ,  kaže
Popović,  „biće moguć,  tek sa
rađanjemnovog,boljeg istorijskog
sistema.Kojegnemožebitibeznaše
svakodnevneborbeižrtava.“

I opetNozik „Nijednadržava
ekstezivnijaodminimalnenemožebiti
opravdana“. No, s obzirom na stanje 
utegnutostiCrneGoreusvjetskisistem
minimalnadržavazvučikaoutopija.
A utopija je nešto kao san o slobodi, 
kojegseneodričemo.Pa,„nekabude
štobitinemože“!!!

v
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izboRi u Sjedinjenim dRŽavama: djelimiČna pobjeda  obije STRane 

Najgori scenario 
nije se dogodio

za demokrate, kongresni izbori bili su svjetionik 
u mraku, šansa da se ponovo pojave iz političke 
divljine i odreknu se predsjednika kojeg smatraju 
opasnom silom. Tramp je načet, ali nije poražen

a
mer i č k i  d emok r a t i
preuzeli su na izborima 
zaKongres, održanim
u utorak, kontrolu nad 

Predstavničkimdomom,dok su
republikancizadržalikontrolunad
Senatom.Noćnamora i najgori
mogući scenario, po kojem bi
republikanci preuzeli oba doma 
parlamentaSjedinjenihAmeričkih
Država,nijesedogodio.

Rezultati izbora  su test za politiku 
predsjednika Donalda Trampa.  
Biračisudonijelimješovitupresudu
na prvim nacionalnim izborima 
tokom turbulentnog Trampovog 
predsjednikovanja. Prema, do srijede 
uveče,prebrojanimglasovima,u
Predstavničkomdomuukome je
za kontrolu potrebno 218 mjesta, 
demokrati su već imali 220, a
republikanci 193. Prema nekim 
procjenama,demokrati će imati
229 mesta, a republikanci 206. 
RepublikancisuuPredstavničkom
domuimalikomotnuvećinusa236
prema 193 mjesta.

USenatu,gdjezavećinutreba
50 mjesta, republikanci su, prema 
dosadaprebrojanimglasovima,već
dobili 51 mjesto, a demokrati 43. U 
Senatu su i do sada republikanci imali 
tijesnuvećinu-51republikanski
prema 49 demokratskih.

U trci za guvernere, prema 
do sada prebrojanim glasovima, 
republikanci su dobili 24 guvernera 
država,ademokrati21.

U SAD se na izborima za 
Kongresnasredinipredsjedničkog
mandata bira cio nov saziv od 435 
članovaPredstavničkogdoma,35
od 100 zastupnika u Senatu, kao 
i 36 od 50 guvernera saveznih 

država, uključujući i poslanike
skupštinavećinesaveznihdržava.
Novoizabrani poslanici počinju
mandat 1. januara 2019.

Izlaznost na ovim izborima 
nadmašila je mnoga ranija glasanja 
napolovinipredsjedničkogmandata.
Dugiredoviobelježilisuglasanjeu
mnogimsaveznimdržavama.Odziv
na izborima mogao bi nadmašiti 49 
posto, koliko je postignuto 1966, 

ujekuameričkogučešćauratuu
Vijetnamu.

Ovo je prvi put za osam godina 
daćedemokratibitivećina
uDonjemdomu.Toznači

da oni mogu pokrenuti nove istrage 
putemodborauPredstavničkom
domu, blokirati republikanske 
računeieventualnopokrenutipitanje
opoziva predsjednika SAD - što 
zahtijeva više od 50 posto glasova u 
tomDomu.DržećikontroluuSenatu,
republikancićemoćinastavitida
podržavaju neke odTrampovih
programa,aznačajnojedaćeonii
daljepotvrđivatiiimenovatisudije.

Izbori su pokazali koliko su 
Amerikanci podijeljeni oko njihove 
vladeatakođeiotvoriliozbiljanrizik
za naredne dvije godine Trampove 
administracije. Prema novinskoj 
agenciji Asošiejtid pres(AP)šestod
10biračareklojedajezemljakrenula
upogrešnompravcu,alipribližno

isti broj opisao je nacionalnu 
ekonomijukaoodličnu

ili dobru.
Ve ć i n a  p r v i h

analiza ocjenjuje da 
su izbori zapravo 
bili  „referendum
o  T r a m p o v o m 
mandatu”. Skoro
dvijetrećinerekloje
da je Tramp razlog 

● JOZEF BRAML: 
„Evropljani moraju 

misliti svojom glavom 
i biti više suvereni“
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loša vijest za Sad i svijet je to da je ovakav 
ishod izbora za kongres svojevrstan signal da 
„trampizam“ postaje normalna stvar, što će 

sigurno pažljivo registrovati razni „mini-trampovi“ 
širom zemljine kugle. ishod ovih izbora na neki način 
još više boli od pobjede donalda Trampa prije dvije 
godine zato što sada niko ne može da kaže da nije 
znao šta je to „trampizam“

svijet

za njihovo glasanje. Demokrati su 
vjerovali   da je javnost sve umornija 
odTrampovihlažiinjegovoglošeg
stila. Tramp i njegove pristalice 
vjeruju da demokrati ponovo 
potcjenjuju njegovu popularnost.

Pošto je postalo poznato ko su 
pobjednici, putem svog Tviterprofila
oglasio se i  Tramp. On je zahvalio 
svima na „velikom uspjehu“. Lider 
demokratauPredstavničkomdomu
Nensi Pelosi  izjavila je da ova 
pobjeda nije stvar demokrata ili 
republikanacavećda jeupitanju
„ponovo uspostavljanje kongresnog 
nadzoraTrampoveadministracije”.

Predizbornukampanjuobilježili
sužestokisukobiorasi,imigraciji
i drugim kulturološkim pitanjima. 
Međuanketiranima,25procenata
opisalo je zdravstvenu zaštitu i 
imigracijukaonajvažnijapitanja

na izborima. 
UpućeninavodedaAmerikanci

žele više beneficija i uslugaod
vladenegoštosuvoljnidaplaćaju
porez.Kodpitanja imigracije,zid
na granicama sada  je simbol za 
obje strane. Treba dodati i globalno 
zagrijavanje, što je za mnoge 
Amerikance veliko moralno pitanje 
našeg vremena. Sva ta  tri pitanja su 
političkieksplozivna.

Rezultatiizborasuomogućili
objema stranama da odnesu 
djelimičnupobjedu,ali su

istakli izuzetnu preusmjerenost 
g lasača  S jed in jen ih  Država
zasnovanu na rasi, polu i obrazovanju. 
Republikancisuzadržalisnaguu
konzervativnim,ruralnimdržavama,
doksudemokrateušleupredgrađa.

Na vremenskoj polovini jednog 
odnajvažnijih razdobljau istoriji

zemlje,  kulturno 
prgavog ipolitički
otrovnog,uopsežnoj
borbi,  ulozi su bili 
veoma visoki. Ovi 
izbori smatraju se 
početkomTrampove
p r e d i z b o r n e 
kampanje za 2020. 

Izmeđuostalogje
izatobiovažan
izbor guvernera 

saveznih država.
Birano je36od50
državnihguvernera.
Od tih 36, 26 su 
republikanci.Kada
zvan i čno  počne
p r e d s j e d n i č k a
kampanja, guverneri 
su  č e s t o  v e l i k a
p o d r š k a  s v o j i m 

kandidatimaizpolitičkihpartija–
kroztraženjedonatorailimobilizaciju
dobrovoljaca.

Za demokrate, kongresni izbori 
bili su svjetionik u mraku, šansa da 
seponovopojaveizpolitičkedivljine
i odreknu se predsjednika kojeg 
smatrajuopasnomsilom.Dobranoć
zademokrateuutorakrađaobrise
za uspješnu borbu protiv Trampa u 
predsjedničkojtrci2020.Predstavnici
demokratauPredstavničkomdomu
suvećuočiizborapredstavilinacrt
prvih prioriteta ukoliko dobiju 
većinu:paketpolitičkihreformikoji
pokrivaju finansiranjekampanja,
i zborne  jed in ice ,  g lasanje  i 
registraciju i antikorupcijske zakone.

Republikanac Čarls King 
Malori, koji je dugi niz godina 
biošefberlinskoginstitutaAspen, 
ocjenjujedabivećinakojusuosvojili
demokratimogladazagorčaTrampu
život.

„Ako se njima, na primjer, ne 
dopada Trampova spoljna politika, 
Domjednostavnomožedaobustavi
finansiranje,kao što je tobilou
vrijeme Ronalda Regana. Oni su 
imali pravo, prema jednom manje 
poznatom zakonu da zahtijevaju 
da predsjednik prijavi porez. Oni 
takođeimajupravodaizdajunalog
zasprovođenje istrage,a tobiza
gospodina Trampa moglo da bude 
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veoma neprijatno“, smatra Malori.
Tramp je upravo to htio da 

spriječi.Svejesnageupotrijebiou
izbornoj borbi za svoje republikance, 
pričemujedemokrateopisivaokao
opasnost za SAD.

Završnicukampanjeobilježili
su  posebni  izazovi ,  od 
bombi poslanih putem pošte 

uglednimličnostima ikritičarima
Trampa,doterorističkognapadana
pitsburšku sinagogu gdje je ubijeno 
11 ljudi. U tim je trenucima rejting 
američkogpredsjednikaopao.

Zato je sam Tramp dodatno 
zagrijao atmosferunapadimana
medije i upozorenjima o opasnostima 
od imigracije. Ti potezi trebalo je da 
podstaknu Trampovu bazu, koja ga 
jeposlalauBijelukućuuvelikom
dijelunaosnovuobećanjaoslamanju
imigracije.

Po Si-En-Enu, „predsjednik jasno 
stavljadoznanjadanećeukrotiti
zapaljivopolitičkoraspoloženjeza
kojenjegovikritičariupozoravajuda
podstičenasilje.Sasvimsuprotno.
On intenzivno signalizira negativan 
krajkampanje.Onobnavljaoptužbe
da su novinari ‘neprijatelji naroda’ 
i pokušavadauveća strahmeđu
konzervativcima s napadom na 
migrante, pitanju koje je prvo 
animiralonjegovupolitičkukarijeru
inakojesevraćasvakiputkadmu
treba sigurna zona“.

NjemačkamedijskakućaDojče 
vele je ocijenila kako je dobra vijest 
s izborauSAD-uštoćeTrampa
kontrolisati Predstavnički dom
u kojem demokrate sada imaju 
većinu.Odličnavijest jei todaje

zaKongres izabranrekordanbroj
žena,međunjimaiprvepripadnice
starosjedjelačkihnaroda,kaoiprve
muslimanke. I jedne i druge su 
članiceDemokratskestranke.

No, loše je to što je „trampizam“ 
postao normalna pojava. Demagog 
ihuškačnavlasti,kojisenedavno
proglasio i nacionalistom, stalno je 
podsticaostrahodlatinoameričkih
useljenika,odAfroamerikanaca,
muslimana i drugih manjina. Medije 
je prozvao „neprijateljima naroda“, a 
za demokrate, koji se suprotstavljaju 
njegovoj politici, govorio je da su 
„neamerički“.Pritomesunjegove
govore i izjavekarakterisale laži,
teorije zavjere, poluistine. To je 
njegovopolitičkooružjekojekoristi
sa ciljem da obezvrijedi istinu i 
činjenice.

Tramp je postupao i impulsivno. 
U više navrata ne samo da je 
odbijaodajasnoosudidesničarske

Svi scenariji mogući
Rezultati međuizbora u SAD-u  za Evropu neće značiti veliko poboljšanje. 

Posebno kada se radi o trgovinskoj politici. Prema saveznicima unutar 
NATO-u Vašington je postao prilično nepredvidiv. Zato su i nakon ovih 
izbora svi scenariji mogući.

ijan bond, koji je bio ambasador u Rusiji, NATO-u i drugim mjestima 
u britanskom ministarstvu vanjskih poslova, naveo je da se protekli izbori 
posmatraju u Evropi kao indikator kojim se putem kreće zvanični Vašington. 

 jozef braml smatra kako Evropljani moraju misliti svojom glavom i 
biti više suvereni. On podsjeća na tezu koja se čula još prije dvije godine, 
kada je Tramp šokantno izabran za predsjednika. Naime, da je vrijeme za 
emancipaciju Evrope od zapadne sile predvodnice. I to jednom zauvijek, 
bez obzira na ishod ovih ili onih izbora u Americi.

ekstremisteuŠarlotsvilu,već je
pokrenuo i brutalnu akciju protiv 
neregistrovanih imigranata i uradio 
sveštojeunjegovojmoćidaspriječi
različitegrupeizbjeglica,azilanata
i migranata da uđu u zemlju.
Doveo je u pitanje transatlantske 
odnose, isključioSADizključnih
međunarodnihsporazumaiprigrlio
autokrate. 

Pa kako to da, uprkos svemu, 
Amerikanci idaljeneokrećuleđa
Trampu i republikancima, upitao se 
komentatorDW?Samjeodgovorio
da je svako ko je posljednjih mjeseci 
putovao po toj zemlji i razgovarao 
s Amerikancima, mogao da osjeti 
koliko su SAD duboko podijeljena 
zemlja. Dok demokrati i tzv. „pokret 
otpora“ bijesne zbog Trampovog 
ponašanja, pristalice predsjednika 
i Republikanska partija u istoj toj 
mjeripodržavajupredsjednikailjute
se zbog toga što se demokrati s njim 
neslažu.

Loša vijest za SAD i svijet je 
to da je ovakav ishod izbora 
zaKongressvojevrstansignal

da „trampizam“ postaje normalna 
stvar, što će sigurno pažljivo
registrovati razni „mini-trampovi“ 
širom zemljine kugle. Ishod ovih 
izborananekinačinjošvišeboli
od pobjede Donalda Trampa prije 
dvije godine zato što sada niko ne 
možedakažedanijeznaoštajeto
„trampizam“.

Milan BOŠKOVIĆ

● NENSI PELOSI, LI-
DERKA  DEMOKRATA 
U PREDSTAVNIČKOM 
DOMU: „Pobjeda nije 
stvar demokrata ili 
republiknaca,u pitanju 
je ponovno uspostav-
ljanje kongresnog 
nadzora trampove 
administraciuje“ 
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piše: Ferid muHić

DEMKOKRATIJA 
U PET REDOVA 

Faksimil  
Balfurove 
Deklaracije, 
adresirane na 
Lorda Rot-
šilda lidera 
Cionističke 
Federacije, 
od 2. novem-
bra 1917. 
godine, ovdje 
priložen, ima 
samo pet 
redaka. Ipak, 
kada liberal-
na demokra-
tija pokazuje 
mišiće, i pet 
redaka su 
dovoljni da 
promijene hi-
ljadugodišnje 
stanje na bilo 
kom dijelu 
planete

duhankesa

Avet kruži svijetom. Avet projekta 
globalne hegemonije. Pozivajući se 
na vrijednosti liberalne demokratije, 

taj projekt ostvaruje svoje rezultate preko 
niza agresija na nezavisne države, uključujući 
njihovu okupaciju na neodređeno vrijeme, 
kao i svrgavanje legalno izabranih režima. 
Ti rezultati uključuju milione nevinih žrtava, 
neprocjenjive materijalne gubitke i trajno 
progonstvo desetina miliona ljudi, pretežno 
iz islamskih zemalja.

Sve je počelo prije stotinu godina. Sa 
velikim optimizmom, Endrju Karnegi je 
počeo izgradnju „Palate Mira“ u Hagu, 
uvjeren da je počela „era trajnog mira i 
prosperiteta“. Norman Endžel objavio je 
uticajnu knjigu sa centralnom tezom da je 
„uzajamna ekonomska Zavisnost modernih 
država, zauvijek ukinula sve motive za 
konflikte i ratove“. U prvih pedeset godina 
„ere trajnog mira...u kojoj su ukinuti svi 
motivi za konflikte i ratove“, slijedila su dva 
svjetska rata, zatim hladni rat, pa nuklearna 
kriza oko Kube. Poslije kratkog zatišja, drugih 
pedeset godina prešlo se na neoimperijalne 
ratove, jednostrano proklamiranu teoriju o 

legitimnosti preventivnog napada,  kojom 
je najmoćnija vojna sila svijeta sebi dala 
diskreciono pravo da izvrši agresiju i okupira 
bilo koju državu bez najave i objašnjenja.

Jedan od protagonista  pol i t ike 
neravnopravnosti država, odnosno, promotor 
političke i legalizirane supremacije dvije 
najmoćnije države svijeta, Vinston Čerčil,  
je 1929. godine ovako sagledao budućnost 
imperijalističke politike koju je i sam zdušno 
zagovarao:

„Smrt vreba, spremna da posluša bez 
pogovora, jedva čekajući da se prihvati 

masovnog ubijanja; kao zapeta puška, 
odazvaće se na prvi poziv da satre, bez nade 
za spas, ono što je još ostalo od civilizacije. 
Smrt čeka komandu od čovjeka, tog krhkog, 
zbunjenog bića, te svoje najpoželjnije 
žrtve – i samo još za tu priliku – svog 
gospodara.“      

Faksimil  Balfurove Deklaracije, adresirane 
na Lorda Rotšilda lidera Cionističke Federacije, 
od 2. novembra 1917. godine, ovdje priložen, 
ima samo pet redaka. Ipak, kada liberalna 
demokratija pokazuje mišiće, i pet redaka 
su dovoljni da promijene hiljadugodišnje 
stanje na bilo kom dijelu planete.  Samo  30 
godina kasnije (1947), tih pet redaka doveli 
su do stvaranja države Izrael,  i kroz sve to 
vrijeme ostali su zvijezda vodilja britanske 
politike i prije i poslije mandata u Palestini.

Tako se desilo da je manje od 1 posto 
stanovništva Palestine, dobilo državu i 
vlast nad onih  99 posto  koji, usput budi 
rečeno, čak i danas posjeduju validne 
pravne dokumente o vlasništvu nad više 
od 86 posto teritorije današnjeg Izraela. Uz 
to, jedan od uslova priznanja Izraela bio je 
da se sa tom odlukom saglase barem dvije 

država iz regiona. Kada se poslije dva 
glasanja u OUN nije saglasila nijedna, 
prihvaćena je kao legitimna zamjena, 
saglasnost tadašnjeg rasističkog 
režima Južnoafričke Unije!? 

Kad čovjek pomisli šta mogu učiniti 
pet redaka demokratije, obuzmu ga 
jeza od radosti i užas od ponosa! Evo 
ih, u cijeloj njihovoj veličanstvenoj 
kratkoći:    

Dragi Lord Rotšild,
S a  ve l i k i m  z a d o vo l j s t vo m , 

prenosim Vam u ime vlade Njenog 
Visočanstva, slijedeću Deklaraciju 
simpatija  sa jevrejskim cionističkim 

aspiracijama, koje su nam bile dostavljene 
i odobrene od Kabineta

“Vlada Njenog Visočanstva sa naklonošću 
gleda na osnivanje nacionalnog doma za 
jevrejski narod u Palestini, i učiniće sve što je 
u njenoj moći da olakša postizanje ovog cilja, 
pri čemu treba biti jasno da se ni na koji način 
neće dovesti u pitanje građanska i religijska 
prava postojećih ne-jevrejskih zajednica u 
Palestini, kao ni prava i politički status koji 
Jevreji uživaju u drugim državama.”

Biću zahvalan ako ovu deklaraciju 
dostavite na znanje Cionističkoj Federaciji.
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izabela kiSić, izvRŠna diRekToRiCa 
HelSinŠkoG odboRa za ljudSka pRava u SRbiji

u Srbiji su ugrožene sve manjine, uključujući 
i sve one koji se kritički odnose prema vlasti. 
vlast je posebno osjetljiva na svako pokretanje 
odgovornosti za nedavnu prošlost, ali i na 
ukazivanje veoma raširene korupcije.  Svi koji 
iznose podatke o tome i zahtijevaju odgovornost 
izloženi su prijetnjama i demonizaciji

m

Građani su nezaštićeni 
od samovolje države

intervju

ONITOR: Kakvo je 
stanje ljudskih prava 
u Srbi j i  koje  su im 
najbitnije karakteristike?

KISIĆ: Izveštaji nevladinih 
o rg a n i z a c i j a  u k a z u j u  d a  j e 
najmasovnije kršenje ekonomskih i 
socijalnih prava. Narušena su i sva 
fundamentalnaprava.Zakoni se
nesprovode inepostojipolitička
i društvena klima neophodna za 
izgradnju liberalnog društva.  Zatim, 
stanje u pravosuđu pogađa sve
građane.Bezvladavinepravanema
napretkaudemokratizaciji.Događaj,
kojitonajboljeilustruje,jeizručenje
kurdskogpolitičkogzatvorenika
Turskoj, protivno odluci UN komiteta 
protivtorture.Tojeporukagrađanima
da,čakiporedUNupozorenja,nema
garancije za zaštitu njihovih prava. 
Uništene su i sve nezavisne institucije 
čiji jemandatdaštitegrađaneod
samovoljedržave.Nažalost,ljudska
prava nisu prioritet ni u  mnogim 
demokratskim zemljama koje su bile 
šampion u njihovom promovisanju. 
Toznačida jeveomavažnokako
se ponašaju lokalni ljudskopravaški 
pokreti.

MONITOR: Ko je u Srbiji 
najugroženiji kad je riječ o ljudskim 
pravima?

KISIĆ:Ugroženesusvemanjine,
uključujućiisveonekojisekritički
odnose prema vlasti. Uostalom, 
mandat civilnog sektora je da prati rad 
državnihorganaiotomeobaveštava
javnostinacionalneimeđunarodne
institucije.Vlastjeposebnoosetljiva
na svako pokretanje odgovornosti za 
nedavnu prošlost, ali i na ukazivanje 
veoma raširene korupcije. Svi koji 
iznose podatke o tome i zahtevaju 
odgovornostizloženisupretnjama
i demonizaciji.

M O N I TO R :  A n a l i t i č a r i 
često upozoravaju da vladavinu 
Vučićeve Srpske napredne stranke 
karakteriše urušavanje ostvarenih 
prava, odsustvo javnog dijaloga, 

tolerancije, slobode izražavanja i 
ignorisanje kritičkog mišljenja...

KISIĆ: Vlastjeuspeladaponišti
sve što se mukotrpno gradilo prvih 
deset godina nakon 5. oktobra. 
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oko kosova većina 
opozicije je na 
istim pozicijama 

na kojima je trenutno 
i vlast, a to je podjela. 
Čak i na temi na kojoj bi 
opozicija mogla bolje 
da se profiliše, kao što 
je korupcija, veći uspjeh 
imaju udruženja građana 
nego stranke jer istražuju 
činjenice

Najstrašnija posledica je uticaj 
na stavove mladih, potenciranje 
negativnih stereotipa o drugima 
kodnjihštogeneriše frustraciju i
netolerantnost. U škole ljudskih prava 
Helsinškog odbora mladi dolaze sa 
preuzetim modelima mišljenja koji 
se promovišu kroz medije, škole i 
prodice.Stvorenajekonfuzijakoja
onemogućavadaprepoznajuštaje
istina,aštalaž.Međutim,mladisu

otvorenidačujuneštodrugokadaim
sepriđenapravinačin.Čestokažu-
ma znao sam da postoji i nešto drugo. 

MONITOR: Kakvo je Vaše 
mišljenje o opoziciji  u Srbiji i 
kako bi se ona mogla uspješno 
suprotstaviti   Vučićevoj diktaturi?

KISIĆ: Potencijal opozicije 
zav i s i  i sk l juč ivo  od  j a snog
pozicioniranja prema konkretnim 
Vučićevimpolitikama i delima.
Njihovfokusjeisključivonaličnosti
predsednika, a ne na njegovim 
politikama, posebno onima koje su 
ključnezanapredakSrbije.Tonije
izbor izmeđustabilnosti regiona i
vladavine prava. Mora istovremeno 

da se radi i na jednom i na drugom. 
Akcija opozicije mora da bude 
zasnovananačinjenicamaijasnim
stavovima.OkoKosova većina
opozicije je na istim pozicijama 
na kojima je trenutno i vlast, a to 
jepodela.Čak ina teminakojoj
bi opozicija mogla bolje da se 
profiliše,kaoštojekorupcija,veći
uspeh imaju udruženja građana
negostrankejeristražujučinjenice.
Ima dobrih opozicionih poslanika. 
Ljudi prepoznaju kada oni barataju 
činjenicama. Takav je slučaj
poslaniceMarinikeTepić, recimo
kadraskrinkavaultradesničare.

MONITOR: U Srbiji su mnogi 
ratni zločinci ponovo u javnom 
životu, čak i poslanici kao Šešelj, 
ali predstavnici vlasti ne reaguju. 
Čime to objašnjavate?

KISIĆ: Nečudime to što je
Vučićpropustiošansudaseobračuna
sa bivšim partijskim drugovima i 
okrene vrednostima na kojima je 
Evropagrađenaposle1945.Čudi
me,međutim,odsustvohrabrosti
profesionalacau institucijama, a
takvih na nekim pozicijama sigurno 
jošima,dasepobune.SašaJanković
iRodoljubŠabićsurecimouspeli
da tokom mandata nešto urade. 
Ako, na primer , imamo nacionalnu 
strategiju za poglavlje 23, kako se 

ondanenađenekihrabritužilackoji
će,primenjujućizakone,pokrenuti
neke stvari. Sutra, kada se neko 
izboriunjihovoime,opetćerećipa
nisam mogao, takav je bio sistem. 
Bezličnehrabrostijednogtužiocau

Nemačkoj,verovatnomnogihsuđenja
nacistimauNemčkojneposredno
posle Nirnberga ne bi bilo. On je 
radio po sopstvenoj savesti.

MONITOR: U Srbiji, ali i u 
drugim djelovima regiona  jača 
desnica. Kako na to gledate i ima 
li ljevice u Srbiji?

KISIĆ:Kriza neoliberalizma
trajevećdecenijama,i tonesamo
ekonomskavećihumanistička.Mi
smoteksadtopočelidaprimećujemo,
kada su diljem Evrope i Amerike 
počeledajurišajufašističkeinaci
grupe i kada su nosioci ideja izrazito 
konzervativneiultradesnicepočele
da ulaze u institucije i osvajaju vlast 
uključnimzemljama.Sdrugestrane,
levici je trebalo da se otrezni od 
padaBerlinskogzidakadajesrušen
istočno-evropski tip socijalizma
koji je nosio balast staljinizma, 
ali jevećpočeodaulaziuneke
reforme.Neoliberalnadesnica je
preuzela primat, ali bez valjanih 
odgovora. Ni levica nije uspela da 
odgovori na izazove globalizacije 
i ratovanakraju20. inapočetku
21. veka.USrbiji postoji lažna
levica,kaoštosuDačićiliVulin,ili
pakantiglobalistipoputKusturice.
Ali postoje i izolovane grupacije 
posebno mladih intelektualaca koji 
pratesvetskakretanja levice.Kod
tih mladih postoji potencijal da se 
to razvije u nešto ozbiljnije, ako se 
dobro organizuju.

MONITOR:  AleksandarVučić i 
Hašim Tači predlažu „razgraničenje” 
Srbije i Kosova. Da li bi to dovelo 
do još jednog egzodusa stanovništva 
na Balkanu i sukoba i šta je po 
Vašem mišljenju pravedno rješenje  

u Srbiji postoji lažna 
ljevica, kao što 
su dačić ili vulin, 

ili pak antiglobalisti 
poput kusturice. ali 
postoje i izolovane 
grupacije posebno mladih 
intelektualaca koji prate 
svjetska kretanja ljevice

intervju
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problema između Srbije i Kosova?
KISIĆ: Upravo dolazim sa 

Kosova,gde sam razgovarala sa
Srbima. Jedan uticajni sveštenik 
SPC-amijerekao–podelaKosovapo
etničkomprincipujenecivilizacijsko
rešenje.Srbisajuganeželepodelu.
Oniželeda sepoboljšajuuslovi
života,ekonomijapresvega.Tiljudi
su getoizirani,ima mesta do kojih 
nema ni javnog prevoza u 21. veku. 
Mladi su tu bukvalno svedeni 
na virtualnu komunikaciju 
sa spoljnim svetom. Ljudi se 
već iseljavaju,uvekodepo
nekolikoporodicačimstigne
nekapolitička izjava.Štose
tičedominoefekta, nije to
rizikpodelesamonaBalkanu.
PodelaKosovabiuzburkala
strasti u mnogim zemljama 
Evrope i centralne Azije. Za 
mene je pravedno rešenje 
onokojećevodititomedaja
mogudakažemrazgovarala
samsagrađanimaKosova,a
ne Srbima ili Albancima sa 
Kosova.

MONITOR: Je li naš 
region ogledalo nemoći 
međunarodne zajednice, 
prije svega Evrope, kad je riječ 
o rješavanju zategnutih odnosa 
između Srbije, Kosova, Hrvatske 
i BiH?

KISIĆ: Žalosnojedaseneke
diplomate koji su ostvarili svoje 
karijere u post-jugoslovenskim 

zemljama,poputVofgangaPetriča,
ponašajukaodanikadnaBalkanu
nisu bili i dopustili da ih vode oni koji 
nepoznajuregion.Očiglednoježurba
dasepitanjeKosovaštoprezatvori.
Izatonečudištonekimeđunarodni
akteri(SADpresvega)odustajuod
sopstvenihprincipa(nemapodele
i nema povratka na staro), ali i od 
Briselskihsporazumanakojimase
radilo osam godinama.  Na delu je 

brutalnageopolitičkadinamika.Ipak,
verujemdanećedoćidopodele,jer
tonijerešenje.NemačkaiBritanija
sučvrstoprotivpodele,averujem
daćevremenomsvečlaniceEU
shvatiitikoliko jeetničkiprincip
protiv evropskih vrednosti. Nekada 
mislimo da previše sve zavisi od 
međunarodnezajednice,međutim,
iunutrašnji (ne)potencijali imaju
veliku ulogu.

MONITOR: Da li Kremlj Srbiju, 
posebno Republiku Srpsku, drži 
kao taoce i može li preko njih 
destabilizovati  region?

KISIĆ: Region je postao igrališe 
različitihsila -SAD,EU,Rusija,
Kina,Turska.NašinteresjeEU,ali
je pitanje da li postoje unutrašnje 
snage za to.  

MONITOR:  Kako komenterišete  
odluku crnogorske vlasti da se 
zabrani ulazak u Crnu Goru  grupi 
intelektulaca iz Beograda?

KISIĆ: Za zabranu govora 
mržnjepostojestrogimeđunarodni

kriteriji. U tom smislu pravo pitanje 
jeko jeMatijaBećković?Da li
je on zavodljivi vickasti pesnik 
ili ideolog rata u Jugoslaviji?
Bećković je svojimmetaforama
inspiracija zločincimauBosni,
Hrvatskoj i naKosovu.Blizak
je bio saKaradžićem, osnivač
Srpskog sabora za ujedinjenje 
srpskih zemalja, a te ideje su bile 
ideologijakojajeupotrebilaoružje

da uništi Jugoslaviju. Takva je danas 
i njegova ideološka misija protiv 
CrneGore.SličnojeisaČedomirom
Antićem.Kontekstukomenamere
srpskih vlasti o rekomponovanju 
Balkana su još tu,  nj ih čini
opasnim.Desničarskuorganizaciju
„Nacionalnaavangarda”,kojau
programu ima da je potreban novi 
odnospremaKosovu,Republici
Srpskoj iCrnojGori,podržao je
državnivrh!

MONITOR: Kako je na to 
reagovala intelektualna elita u 
Srbiji?

KISIĆ: SANU je rekla da 
je zabranjen ulazak pesniku, 
nepominjućistvarnirazlogzabrane.
Bećković iostatakgrupe imalisu
priliku da se obrate preko gotovo 
svih tradicionalnih medija u Srbiji. 
Ta nespretna zabrana obesmišljena 
je,inače,najavomdaćeseBećković
obratitiučesnicimaskupauBudvi
putem video linka.

Veseljko KOPRIVICA

bećković je svojim 
metaforama 
inspiracija zločincima 

u bosni, Hrvatskoj i na 
kosovu. blizak je bio 
sa karadžićem, osnivač 
Srpskog sabora za 
ujedinjenje srpskih 
zemalja, a te ideje su 
bile ideologija koja je 
upotrijebila oružje da 
uništi jugoslaviju. Takva je 
danas i njegova ideološka 
misija protiv Crne Gore

intervju
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U vremenu u kojem ništa više  
nije sveto,u vremenu sveopće 
desakralizacije i uništavanja 

svakog vrednosnog sistema, u vremenu 
s ve o p će g  t r i j u m f a  š u n d a  i  k i č a  i 
najtrivijalnijih oblika rijalitizacije, vijesti iz 
one prave, istinske kulture, a o umjetnosti 
da i ne govorim, jednostavno ispadaju iz 
uredničkih vidokruga, postaju suvišne same 
po sebi, gube se u moru svakodnevnih 
trivijalnosti koje živimo.

I onda se pojavi vedrina, neočekivana 
u mjeri u kojoj nas redovno zapljuskuju 
nekritički tekstovi iz kulture kako je sve 
sjajno i sve genijalno? Naravno sve je to 
daleko od sjajnog, a sunčevim godinama 
daleko od genijalnog.

Sad već uvriježena i poslovična laž 
medija o kulturnim dešavanjima dobija 
bitnu korekciju u vjesticama koje su se 
počele gotovo neopažene pojavljivati u bh., 
ali i u regionalnim medijima.Veliki glumac 
naših prostora, za mene osobno uporediv sa 
Smoktunovskim, Zijah Sokolović, otpočinje 
obilježavanje pedeset godina umjetničkog 
rada!

Pedeset godina istinske kazališno/
pozorišno teatarske magije.

Počinjali smo zajedno u teatru, kao 
danas se sjećam: Zijah Sokolović Zike nije 
ni tada trpio jeftinoću u teatru. Odlučio se 
u svojoj prvoj samostalnoj mono produkciji 
na iznimno težak i nezahvalan artistički 
put. Riješio je pokušati naći pozorničke 
adekvate za misaono-poetsko biserje Ive 
Andrića Znakovi pored puta. Bio je to tada 
šokovit, po mnogima samoubistven korak za 
mladog, već dokazanog glumca Kamernog 
teatra 55. Ali prvi mačići se ni tada u vodu 
nisu bacali!

Uz pomoć vrsne lekture profesora 
Gavrila Grahovca, Sokolović je napravio 
ne monodramski akt već cjelovečernju 
izvrsnu seansu temeljenu na Andrićevim 
mudrostima. Od tada pa do današnjih 
dana bilo da igra sa partnerima, bilo da 
monodramiše Zijah Sokolović ispunjava tri 

temeljne teatarske zadaće: on je predan i 
sav unutra u teatarskom činu; on zastupa 
najviše oblike etičkih principa u teatru 
današnjeg doba i, konačno,  Sokolović 
izborom literature koju tumači na sceni 
potvrđuje pravilo da dobrog teatra teško 
da ima bez dobrog teksta, a da teatarska 
umjetnost kada je vrhunska itekako može 
uticati na društvo. Ne možemo mijenjati 
svijet, ali svakako može sugerirati pravičnije 
svjetove od ovog koji mi živimo i na koji 
smo, nažalost, osuđeni.

Zijah Sokolović pedeset godina istrajava 
na promjeni, a davno je veliki teatarski i 
filmski režiser i teoretičar filmske i teatarske 
umjetnosti Bora Drašković kazao da je 
promena bit teatra!

Sve Ziketove predstave, a većinu 
sam vidio, bilo da je igrao klasiku ili 
savremenu literaturu, nosile su predznak 
internacionalnog i kozmopolitskog, 
Sokolović je bio i ostao neuništiv u svom 
temeljnom histrionizmu.

I kada glumi i kada povremeno režira 
Zijah Sokolović od gestovno-mimičkog, 
preko uzorne tjelesnosti do briljancije u 
uspostavi govornog materijala, isijava 
ovovremenu energiju kazališnosti  kojoj 
predznak svevremenog svejednako lebdi 
negdje iznad pozorničkih događanja ovog 
histriona, našeg suvremenika.

Sokolović  je  dok azao,  posebno 
interpretacijom monodrame Glumac... je 
glumac... je glumac da su za istinski teatar 
potrebne dvije daske i, naravno, veliki 
glumac.

Pedeset godina teatarskog znoja, 
suza i osmjeha velikog Zijaha Sokolovića 
znače bh. teatru iz kojeg je krenuo, ali 
i jugoslovenskom i evropskom teatru 
kojem pripada ovaj umjetnik prikazivačkih 
umjetnosti, na svaki način.

Svi teatri kojima je podastirao svoj 
glumački talenat i strast trebali bi naći način 
da obilježe ovaj veliki Sokolovićev jubilej.

Takav umjetnik se rađa jednom u 
stoljeću!

Piše: 
Gradimir 
GOJER

periskop

veliki glumac 
naših prostora, 
za mene osobno 
uporediv sa 
Smoktunovskim, 
zijah Sokolović, 
otpočinje 
obilježavanje 
pedeset godina 
umjetničkog rada!  
Svi teatri kojima 
je podastirao svoj 
glumački talenat 
i strast trebali 
bi naći način da 
obilježe ovaj 
veliki Sokolovićev 
jubilej. Takav 
umjetnik se rađa 
jednom u stoljeću

PEDESET 
LJETA MAGIJE
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amerika ruši 
bipolarnost s 
Rusijom jer su joj 

neophodne slobodne 
ruke za stvaranje nove. 
nastupaju vremena koja 
zahtijevaju angažman 
za bipolarnost s kinom. 
i budući da se tango 
(kao ogoljeni simbol 
bipolarnosti) igra 
udvoje, svedoci smo 
istorijskog trenutka u 
kojem je Rusija u ovoj 
igri očigledno postala 
suvišna

Ruski blef
umesto doskora uobičajenih napora u „pridobijanju“ 
Rusije, zapad je počeo sistematski da je okružuje 
dubokim rovom trpajući nas tako sve u jedan 
ogroman leprozorijum. i umjesto stvaranja nekakvog 
izmaštanog Nezapada u kojem bi ona preuzela 
vodeću ulogu, Rusija svojim postupcima stvara Novi 
Zapad u kojem za nju realno nema mjestaPi

še
: L
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a 
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mediji

Većdužinizgodina,našosnovni
nacionalniproizvod jeblef.
I to je razumljivo.Budući

da nemamo resurse kojima bismo 
pothranjivalinaševelikodržavlje
na koje smo do ozbiljne zavisnosti 
naviknuti, ostaje nam samo poker. 
Pravimosedau rukamadržimo
mnogo jače karte nego što one
zapravo jesu.

Blefirajusvi.Vladablefirakada
njen ministar za ekonomski razvoj 
Maksim Oreškin pokušava da ubedi 
građanekako„Rusijadanasostvaruje
suštinski iodlučujućiekonomski
rast“. Ostaje nejasno zašto onda iz 
danaudansvelošiježivimo.Sergej

Lavrov tvrdi da „viševekovni uticaj 
Zapada“ubrzanojenjavaida„većina
zemaljausvetuprihvataipodržava
današnju rusku politiku“. I sad, ako 
Zapadneutiče,avećinazemalja
podržava,opetjenejasnozaštose
Rusijatakogrčii teškostenjepod
pritiskomzapadnihsankcija?

Blefiraju ikremaljskieksperti.
„Liberalnademokratijaćemoratida
odstupi. Raspad sadašnjeg i stvaranje 
novogsvetskogporetkapotrajaće
još u vrh glave par decenija, tako da 
Rusija ima dobre izglede da aktivno 
utičenanjegovokreiranje“,čujese
izkremaljskogorakuluma(Sergej
Karaganov).Alikako?Kojasuto
sredstva kojima ona misli da na bilo 
kogautičekadajeizolovanaidote
mereiscrpljenasankcijama?

I na kraju, svoj doprinos ovoj 
kolektivnoj igri daje i vrhovni majstor 
bleferskogzanata,našpredsednik
VladimirPutin:„Mismosasvim
sigurno dostigli i prestigli sve naše, 
rekao bih, partnere i konkurente. 
Hipersoničnoisuperpreciznooružje
koje mi imamo, niko na planeti 
nema… I u tom smislu, mi se 
osećamosasvimbezbedno“.

Ali,shvatajućida jednate ista
pesmalakomožedadosadi,dase
izliže ipotroši svojuuverljivost,
predsednik svojblefu sledećem
krugu usavršava ucenom: „Mi se 
ničeganebojimo.Malojezemaljau
svetukaoštojeRusija,zemaljačiji
sugrađanivazdaspremnidasvoje
životepoloženaoltarotadžbine“.I

gotovo istog trenutka, kao da ih je 
nekopustioslanca,čopordežurnih
televizijskih eksperata iz sveg glasa 
urla„Rat!“Ukratko,mihoćemoda
ubedimo Zapad kako smo spremni 
i krv da prolijemo ako taj isti Zapad 
nepomogneKremljudasvojobraz
sačuva.Toboževremejedamenjamo
taktikuidapočnemomaloisvojim
ludilom da ih plašimo. Mada iskreno 
govoreći, strašnozapanjena lica
televizijskih eksperata pre ukazuju 
na realno rastrojstvo našeg društva.
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A još  donedavna ,  b le f  je
odlično funkcionisao.Liberalne
demokratije su se pred ruskom 
drskošću urednopovlačile.Ali,
očiglednoimjedosadiloisadanaš
blefodjednomproizvodisuprotan
efekat.Onepočinjudapokazuju
zube, demonstriraju svoju snagu i 
nagoveštavaju svojemogućnosti
u primeni sile. Umesto doskora 
uobičajenihnaporau„pridobijanju“
Rusije,Zapadjepočeosistematski
da je okružuje dubokim rovom
trpajućinastakosveujedanogroman
leprozorijum. I umesto stvaranja 
nekakvog izmaštanog Nezapada u 
kojembionapreuzelavodećuulogu,
Rusija svojim postupcima stvara Novi 
Zapad u kojem za nju realno nema 
mesta.

Otkud onda svi ti susreti na 
najvišem nivou, sastanci 
s Makronom, s Angelom 

Merkeliuskoro,akosenedajbože
neštoneizjalovi,sTrampom?Ne
dajteseprevariti:tojesaučesništvo
Zapadaukreiranjunašegblefa.
Njima ionakovišenemapomoći
–misli zapadna elita.Zašto im
povremeno ne tercirati i tako stišati 
njihovu agresivnost. A u stvari, 

zapadno društvo se sve čvršće
konsolidujeoko ideje „Rusija–
glavni neprijatelj“. Na scenu izlaze 
njihovi„jastrebovi“ubrzanogradeći
svojekarijerenarusofobiji.Evobaš
nedavnojejedanodnjih–Trampov
pomoćnik zapitanjanacionalne
bezbednostiDžonBolton–dolazio
u Moskvu da Putinu objasni zašto 
Amerika istupa iz sistema uzajamnog 
ograničavanja širenjanuklearnog
naoružanja.

Najvećauvreda zaKremlj je
to što se Amerika sprema da na 
đubrišteistorijebacisvojeobaveze
koje istovremeno predstavljaju i 
garanciju našeg uzajamnog pariteta, 
tog savršenog i ubedljivo najsjajnijeg 
simbola našeg velikodržavlja.
Amerikanci istupaju iz sporazuma ne 
zato što su se najednom zabrinuli oko 
dugogodišnjeg neprekidnog kršenja 
tog dogovora s naše strane. Amerika 
ruši bipolarnost s Rusijom jer su joj 
neophodne slobodne ruke za stvaranje 
nove. Nastupaju vremena koja 
zahtevajuangažmanzabipolarnost
sKinom.Ibudućidasetango(kao
ogoljeni simbol bipolarnosti) igra 
udvoje, svedoci smo istorijskog 
trenutka u kojem je Rusija u ovoj 

igri očiglednopostala
suvišna.

Dabiskrenulipažnju
Amerike na sebe, mi 
se naravno možemo
bučno baciti u novu
trkuunaoružanju.Stim
što jedna takva odluka 
sa sobom nosi gotovo 
izvestan rizik od toga 
da sami sebi slomimo 
vrat.Učestvovatiutrcis
našimvojnimbudžetom
od 46 milijardi dolara 
protiv zemlje koja za 
vojne potrebe troši 700 
milijardidolara(dodavši
tujošiVelikuBritanijus
vojnimbudžetomod60
milijardi i Francusku koja 
zajedno sNemačkom
troši 80 milijardi dolara 
godišnje), bio bi više 
negoočigledanprimer
državnogsamoubistva.
Tim pre što je Sovjetski 

Savezto1991.većjednomučinio.

Sam proces  reprodukci je 
ruskogblefanamećepitanje
o adekvatnosti ljudi koji su 

taj pervertirani oblik komunikacije 
učinili sastavnim delom našeg
društvenogživota.Dalionirazumeju
štazapravočine?Madatomožda
višeinijetakovažno.Moždajeveć
isasvimnevažno.Jeronogtrenutka
kadajerutinskiblefusavršenucenom
odstraneKremlja, taj resurs je i
definitivno iscrpljen.A tou isto
vremeznačiidavlastvišenemožeda
predvidi rezultat riskantne igre u koju 
seupustila.Štaviše,blefpočinjeda
razaraiživotniprostorRusije,daruši
reperekojimajeomeđenabezbednost
isamopstanakruskedržave.Vreme
naizgled bezazlenog pokera je prošlo. 
Nastupa doba ruskog ruleta.

( Kasparov.ru
Prevod s ruskog Haim Moreno

Peščanik.)

doprinos 
kolektivnoj igri 
daje vrhovni 

majstor bleferskog 
zanata predsjednik 
vladimir putin: „mi 
smo sasvim sigurno 
dostigli i prestigli 
sve naše, rekao bih, 
partnere i konkurente. 
Hipersonično i 
superprecizno oružje 
koje mi imamo, niko na 
planeti nema… i u tom 
smislu, mi se osjećamo 
sasvim bezbjedno“. ali, 
shvatajući da jedna te 
ista pjesma lako može 
da dosadi, da potroši 
svoju uvjerljivost, 
predsjednik svoj blef 
usavršava ucjenom: „mi 
se ničega ne bojimo“

https://www.kasparov.ru/material.php?id=5BD051DB2ABAF
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Kao što je pokojni akademik 
VojislavNikčević,kolegamisa
studijaknjiževnostiuZagrebu,

najzaslužniji znanstvenik jezično-
povijesne samostalnosti crnogorske 
nacije i  države, kojoj je učvrstio
znanstvene temeljce, tako je Miraš 
Martinović, suvremeni pjesnik i
prozaik,najistaknutijiupjesničkom
i proznom djelu koje povijesne i 
historijske  predjele antike, na kojima 
jenastalasuvremenaCrnaGora,čini
dijelom njezina  nacionalnog bivstva, 
učvršćuje joj književnauporišta i
minulim vremenima, a  time i u 
suvremenosti.

Dijelim  pridjev „povijesno“, 
od „historijsko“; u hrvatskomu 
jezikupovijest ječitavofilološko
polje, skupa s narodnom predajom i  
umjetničkimdjelima,ahistorijsko
je smo ono što se, dokazano i 
zabilježeno,dogodilo.

Martinović baštinimalo toga
historijskog,  ostatke ostataka, tek 
poneku krhotinu, a ako ni nje nema, 
naćićejeuosjećajuiumašti, time
izvêsti svoje slutnje i zamišljaje te njima 
uzpostavitivlastitipjesničkisvijet.

Pjesnik u Glasovima iz Doklee 
lirskimzapisima teorijskinajbližim
pojmu pjesme u prozi, ali i s narativnom 
strukturomštiva,postavljanačitateljski
pladanj tridesetak uradaka vrsne 
misaoneistvaralačkekakvoćekakva
serijetkosusreće.Uobjašnjenjimai
navodima izvora iz kojih se napajao, 
a koje naziva Predjeli i sudbine,  
donosinamkraćipopisbiloostataka
davnih toponima, bilo nekih zapisa, 
bilomarginalnihfragmenata,pojmova
ili imenamitskihbića, ilinaziva…
pokazujućikakojesvetehistorijske
mrvice ili povijesne ostatke utkao u 
jezgrosvojihzapisa ipričakojima

TRAGANJE ZA 
POTVRDAMA NASTAJANJA
miraš martinović: Glasovi iz Doklee, izd. vijeće 
Crnogorske nacionalne manjine Grada zagreba 
i Skaner studio, d. o. o., zagreb, 2018.

prikaz

oživljujeislikasvojaviđenjaovdašnjih
prostora i  zbivanja, u antičkim
vremenima.

Tako je, primjerice, Provalisa 
(„prijedoline“)istočnidioDalmacije
gdjeje„formiranakrajemtrećegvijeka
provincija“  toga naziva. To je autoru 
dostatno da crta „mapu Provalise“, 
putuje  „kroz tamu i istoriju“, prepisuje 
„nevidljive rukopise“, „neizgovorene 
riječi“,on je tamo„snovenjihove
sanjao, sudbine nosio“…Tražite
liProvalisu, „u sebi ćete jenaći“,
zaključujepjesnik,jer„Provalisajeu
nama.Netrebajedrugdjenitražiti.“

Slično su strukturirane idruge
umjetničkeurađevine.Ponešto
baroknim, povišeno emotivnim 

stilom,okretnomrječitosti, kako i
dolikuje pjesniku koji se nadahnjuje 
navrelimavlastitaživota.Nijeteško
odgonetnuti koliko sa svime što u 
davnim vremenima odkriva, pogotovu 
akojeimalovezanouzbićeisvijesto
samobitnostiivlastitostiCrnogoraca,

Martinovićemotivnosrašćujeikoliko
duboko doživljava te nadahnuto
imaginiraitakoostvarujeumjetničko
djelo.Sasvihknjiževno-prosudbenih
motrištakojimaseknjiževnakritika
služiprivrednovanju iocjenjivanju
literarnih tvorevina(estetski,etički,
gnoseološki, lingvo-stilski, akribijski 
irecepcijski)MirašMartinovićlako
pobirelaskaveocjene.Martinovićevo
književnodjelojeiznimnovrijednoi
posebno,paijedinstveno.Martinović
je najcrnogorskiji pjesnik, posve 
nacionalnog opredjeljenja, ali s 
internacionalnimhumanimprofilom
iznačenjem.

Miraševa traganja za mjestima 
i potvrdama nastajanja suvremene 
CrneGorenalazepotvrduvrijednosti
njegovihpjesničkihostvarenja.

Martinovićjeputnikuminula
vremena, u davno razorene 
gradove koje obnavlja, u 

sretne i nesretne nekadašnje trenutke 
kojeoživljuje,u sudbinske ljubavi
koje uskrsnuje, u predjele antike 
kojeponovnoproživljava,uuporišta
nacionalne prošlosti i narodnog 
pamćenjakojemilujenesebičnom
odanosti.Nitkouknjiževnosti,koliko
znam, ne umije kao Miraš spojiti 
povijesnu imaginaciju  i historijsku 
činjenicusabratiuzajedništvo.

Miraš je pronicljiv ronilac u maštu 
koja čini zbilju i u zbiljuukojoj
maštom otkriva svjetove kojih više 
nema,činećiidaihimaiprenosećiih
ubudućavremena.ČitajućiMiraševe
legendeisnohvatice,poetskečinjenice
upričinjenicamaipričineunjegovom
osobnom vremenu, promišljam kako 
zajedničko namvrijemenemani
prošlostnisadašnjostnibudućnost,da
susvetoteknekečovjekoveodrednice
e da bi se lakše snašao u vremenu i 
makar donekle ponešto sebi objasnio, 
da je vrijeme  samo jedno i jedino: 
vrijemekojeneperekidnoprotječei
kružipounaprijedzadanimputanjama
Svevišnjeg.Nasodređujeprostornaših
dosega i oni stvarni prostori kojima 
smo pivezani za vlastiti trenutak 
trajanja,zasvojusekunduvječnosti.
Miraš nas miri sa sudbinom, svojim 
inteligentnimrečenicamaprožetim
ljubavi i njezinim zamišljajima te 
skladompripovijedanjačinikoliko
toliko  izdržljivimnaovomnašem
rubu Nirvane.

Stijepo MIJOVIĆ-KOČAN  
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Correspondent bank: 
Swift Address: RZBAATWW
Name & Address: RAIFFEISEN BANK INTER-
NATIONAL AG VIENNA, AUSTRIA
Beneficiary’s bank: 
Party Identifier: 1-55.097.455 EUR
Swift Address: LOVBMEPG
Name & Address: LOVCEN BANK AD BULE-
VAR DZORDZA VASINGTONA 56 
81000 PODGORICA, MONTENEGRO

IBAN ME25565005010000413202
Name & Address: MONITOR DOO 
PODGORICA, Trg republike-PC Ražnatović bb, 
Podgorica
Kopiju uplate obavezno poslati  
na fax: +382 20 242 306 ili na adresu: 
81000 Podgorica, Ul.Trg republike bb

PRETPLATA OmbudsmAnkA mOniTORA
paula petričević, ombudsmanka 

Monitora, redovno prati rad našeg 
nedjeljnika. Njena djelatnost je 
transparentna i  njene ključne 
nalaze objavljujemo. Ukoliko mislite 
da smo prekršili neko od načela 
Kodeksa novinara Crne Gore ili se 
ogriješili o druge profesionalne i 
etičke standarde, obratite se našoj 
ombudsmanki na email adresu: 
monitor.omb@gmail.com ili poštom 
na adresu: Trg Republike bb

Redakcija Monitora 

inbox

Jubilej CDPR-a
Nastavak tradicije i aktivnosti u 

borbiprotivrakauCrnojGorinakon
nestanka tokom ratnih devedesetih 
godinaDruštvaCrneGore za
borbu protiv raka, vezuje se za 
Crnogorskodruštvozaborbuprotiv
raka(CDPR),kojejeosnovano5.
novembra 2001. godine.  

U ostvarivanju sveobuhvatne 
borbeprotivrakazadatakCDPR-a
jedapodstičeikoordiniraaktivnost
članova i aktivista u borbi za
smanjivanje broja novooboljelih 
od ove opake bolesti. Istovremeno 
CDPR je kao cilj postavilo i
smanjenje stope smrtnosti od raka u 
CrnojGori,aliipodizanjekvaliteta
životaoboljelih.

Osnovni zadatak je stoga širenje 
svijestida sezdravimnačinom
životarak-kancermožespriječiti,
a adekvatnim medicinskim i 
društvenim mjerama rano otkriti 
i uspješno liječiti. Istovremeno
naš zadatak je i podrška svima 
kojisupogođeniovombolešću.
Tokom proteklih sedamnaest godina 
radaCDPR jeorganizovaloniz
korisnih akcija i projekata iz oblasti 
svogadjelovanja.Najvažnijidio
aktivnostiCDPR-ajebilapromjena
stavajavnostiuCrnojGoriprema
upotrebi duvanskih proizvoda.

Nije bilo lako preći put od
primarne nezainteresovanosti i 
potpunog nedostatka zakonske 
r e g u l a t i v e  d o  j e d n o g  o d 
najnaprednijih evropskih Zakona 
oograničavanjuupotrebeduvanskih
proizvodaučemusmo,bezlažne
skromnosti,bilijedanodznačajnijih
inicijatora i promotera. 

Pokrenuli smo prije više od 
petnaest godina (9.maj 2003.
godine)  i  Savjetoval iš te  za 
odvikavanje od pušenja gdje se 
pušačimaidandanaspružapomoć
u ostavljanju cigareta. Takvih 
Savjetovališta je do sada bilo preko 
sto pedeset sa blizu dvije hiljade 
zainteresovanihpušačaodkojihsu
mnogi ostavili cigarete.

Sopstvenim sredstvima smo 
značajnopomagalisvihproteklih
godina uređenje  Kl inike  za
onkologijuKCCG.Doniralismo
tradicionalno isto tako sedamnaest 
putaInstitutzabolestidjeceKCCG,
zatim Specijalnu bolnicu „Dr Jovan 
Bulajić”uBrezoviku(triputa),ORL
klinikuKCCG,Hirurškukliniku
KCCG iKliniku za patologiju
KCCG, svecrnogorskedomove
zdravlja idrugeustanovesličnog
tipa.

Stoga ovaj tekst ima svrhu da 
podsjeti javnost na 05. novembar 
2001.godineiaktivnostCDPR-a
u borbi protiv raka, sa nadom da se 
svihproteklihgodinaCrnomGorom
širi ideja humanosti sa jedinim 
mogućimciljem,a to jepomoći
oboljelima od ove opake, ali danas 
ipakizlječivebolesti.

Domagoj Žarković
Crnogorskodruštvozaborbu

protivraka(CDPR)
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P rosto je dirljivo koliko čovek voli sebe, uprkos 
svemu što o sebi zna. Za prezir drugih potrebno 
mu je mnogo manje podataka. Poslednjim tračkom 

svesti čkiljim na desno oko i vrebam na zidu neutralnu 
tačku za odsustvo. Sakupila sam slamke spasa i napravila 
za sebe lomaču. Valjda ću izgoreti u želji. U sumanutoj trci 
sa životom, zaradiš polupana kolena od saplitanja i padova, 
srčanu manu i tek poneku ovaciju zalutalih na tribinama.

U jednom stripu Korto Malteze kaže da je sam sebi 
produžio liniju života tako što ju je urezao nožem u dlan… 
A vi? Je l’ skraćujete sebi život zato što se plašite i ovna i 
govna? Ja isto. 

Pazim pred kim se zbunjujem. Neki se samo prave da 
su ludi. 

Znate ono kad znate da će nešto o glavu da vam 
se obije, a vi centrirate čelo da slučajno ne promaši? Ja 
centriram i srce. A i nož ljubazno dodam. Primetili ste da 
svako ima mišljenje. To nije naročito važno sve dok se ne 
vidi. Onda bude šteta. Ko zna kako ali se uvek nađe neki 
trgovac čudima i umetničkim delima i uspe da otkupi 
nečiju reč. Obucite reči u dela. Tako ih niko ne može uzeti. 
Svoje zablude robijaški odrađujem i ne tražim pomilovanje. 
Svakom je savest vrhovni sudija. 

Javi se kad dođeš kući. Eto, meni ta rečenica nikad neće 
izaći iz mode. Toliko privrženosti, brige i ljubavi je u njoj. 
Srećan si ako imaš nekog ko je budan dok ne stigneš. Ili 
ko će miran zaspati tek kad javiš da si sigurno stigao kući. 

To što godine prolaze uopšte me ne zanima, svako svojim 
putem ide. Čovek misli da sebe poznaje, ali uvek su neke 
police u duši zatvorene i kad počneš da verbalizuješ svoje 
misli, one počinju da se otvaraju i u njima nađeš nešto 
potpuno novo što nisi znao o sebi. Neprilagođena, živim 
među krajnostima, rastrzana godinama, od ljudi i onih 
što na njih liče i ostajem tamo odakle svi odlaze. Kada 
sve karte baciš na sto i shvatiš da si pogrešio sto, pogrešio 
grad i pogrešio igru. 

Podilaze me neki čvarci sad. Čvarci su vrlo čudna 
hrana. Biraš, biraš i na kraju sve pojedeš. E, da, nekad su 
bili sirotinjska hrana, sad koštaju ko grumen zlata. Zato 
ću da napravim kolomboćnicu. Dobro ste čuli. Kolomboć 
znači kukuruz. Ime je nastalo po Kristoferu Kolumbu jer 
je on bio iz Vasojevića. Napravim proju i pitam se zašto 
uopšte radim druge stvari.

Svi politički periodi i vlasti iz tih perioda imaju svoje 
elite, e sad, ko preleti na vreme on bude uvek elita, a ko 
ne, on čupa kosu, mi seljaci i radnici nama isti k – ovde sad 
piše psovka samo je ne vidite, zavisimo od onoga što nam 
je od oca ostalo ili kako se snađemo i realno smo motor 
ove zemlje. „Pati bez suza, živi bez psovke i budi mirno 
nesretan.” – Esad Koč..., čuj mene – Tin Ujević.

P. S. Držimo se prošlosti, jer se za budućnost mora 
pomeriti guzica.

nataša andRić

BUDUĆNOST JE ZABRINUTA 
ŠTO NE DOLAZIMO

baste briganja
v

Javi se kad dođeš 
kući. Eto, meni ta 
rečenica nikad neće 
izaći iz mode. Toliko 
privrženosti, brige 
i ljubavi je u njoj. 
Srećan si ako imaš 
nekog ko je budan 
dok ne stigneš. Ili ko 
će miran zaspati tek 
kad javiš da si sigurno 
stigao kući
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U velikoj rimskoj vili, otkrivenoj 
na Mirištu u Petrovcu na moru, 
nađenjevrlolijeppodnimozaik,

kojim su bile ukrašene i pokrivene 
sobe idrugeprostorije.Najčešći
motivi su geometrijski, ali u jednoj 
kompoziciji, odkoje je očuvana
većacjelina,preovlađujuvegetabilni
ukrasi — stilizovan lozov list i motivi 
ukrštenih hljebova (Sacrificium
christianorum) i kantarosa. Na 
drugommozaiku,odkogajenađen
malifragment,prikazanesutriribes
jednomzajedničkomglavom.Sviovi
motivi su simboli Hrista i euharistije 
(tajnepričešća),agovoreotomeda
jehrišćanstvonanašoj jadranskoj
obalibilozastupljenoimeđurimskim
latifundistimaizIII—IVvijeka,od
kadadatirapetrovačkimozaik.

Petrovačkimozaikmožeposlužiti
kao izvrstan primjer kako se u 
antičkuumjetnostpočelauvlačiti
simbolika nove religije, koja će
stvoriti isvojuknjiževnost isvoju
umjetnost. Njen prvi period, kad 
semanifestujezajednosantičkim
umjetničkimshvatanjimanadjelima
skulpture i slikarstva poznog Rimskog 
Carstvauobjenjegovepolovine,
nosisimultanonazivsobaobilježja:
kasnoantička i starohrišćanska,
odnosnoranohrišćanskaumjetnost.
Oštrugranicumeđunjimateškoje
povućiiuzemljamakojesusačuvale
velikeiznačajnespomenikeizdrugog
itrećegdopetogišestogvijekakoji
činevremenskiokvirteumjetnosti.
Pogotovu je to neizvodljivo u našoj 
zemlji u kojoj se na prste mogu 
izbrojati spomenici tog perioda.

No, ipak mogu se pratiti putevi 
kojima je krenula i jedna i druga 
umjetnost Praevalis-a, rimske 
provincije koja je u doba Diokleciana 
formiranaodvajanjemodDalmacije,

Kasnoantička 
umjetnost

pReGled umjeTnoSTi CRne GoRe (v)

feljton

Monitor će 
u nekoliko 

narednih 
brojeva objaviti 

djelove iz 
Pregleda 

umjetnosti 
Crne Gore, iz 
monografije 

Crna Gora, koja 
je objavljena 

1976. uređivački 
odbor: dr 
dimitrije-

dimo vujović, 
mihailo maletić, 

vladimir n. 
popović, dr 

miljan Radović 
i milovan 

Tanasijević

petrovački 
mozaik može 
poslužiti kao 

izvrstan primjer 
kako se u antičku 
umjetnost počela 
uvlačiti simbolika 
nove religije, koja 
će stvoriti i svoju 
književnost i svoju 
umjetnost
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feljton

i tako, izmeđunje iNovogEpira,
istorijskiigeopolitički,popunjavala
prostordanašnjeCrneGoreisjeverne
Albanije sve do slovenske seobe. U 
Prevalisu(Prevalitani)Rimljanima
nije bilo pošlo za rukom da potpuno 
asimiliraju pokorene Ilire, štaviše 
i oni Iliri koji su primili rimsku 
religiju, kulturu i civilizaciju 
osjećali su se „domorocima” i
pomalo uvijek naginjali svojoj 

arhaičkoj tradiciji.Tosenajbolje
vidi po onomastici na nadgrobnim 
spomenicima romanizovanih Ilira 
ili varvarizovanih Romana.

Ne ulazeći ovom prilikom u
simboliku predstava na nadgrobnim 
spomenicima iz vremena kasnog 
Carstvaunas(iakoje i topredmet
istraživanja istorije umjetnosti),
osvrnućemo se samo na opšta
ikonografska i stilska opažanja.

u prevalisu 
(prevalitani) 
Rimljanima 

nije bilo pošlo za 
rukom da potpuno 
asimiliraju pokorene 
ilire, štaviše i oni iliri 
koji su primili rimsku 
religiju, kulturu i 
civilizaciju osjećali 
su se „domorocima” 
i pomalo uvijek 
naginjali svojoj 
arhaičkoj tradiciji
Kadjeriječonadgrobnomportretu,
najvišeseskretalapažnjananošnju
ili, eventualno, nakit koji je na njemu 
predstavljen. U galeriji pokojnika na 
stelamaKominakodPljevaljazaista
se mogu otkriti pojedinosti u kroju 
ioblikunošnje,kojietnografavode
kaproučavanjuizvorakasnijenošnje
Albanaca i onog dijela slovenskog 
stanovništva koje je primilo po 
neki detalj od njihovih predmeta za 
odijevanje i ukrašavanje. A mogu 
se praviti i stilska upoređivanja
oblika i crta glave i uopšte rasnog 
tipa tog stanovništva. Ali, ma kakve 
zanimljive rezultate da ta ispitivanja 
donesu,ipakćeistorijsko-umjetnička
naukao Ilirima imati jakosuženu
i nestabilnu bazu dogod ne otkrije 
izvjesne ikonografskeprincipe te
same umjetnosti. Jer, ako se zasniva 
naarhaizmimaiznajstarijeetničke
kulture odijevanja i ukrašavanja 
Ilira ili samo na pozajmicama iz 
bogate rimske umjetnosti — pitanje 
istorijsko-umjetničkogtretiranjatih
pojava moglo bi se bezmalo skrenuti u 
drugenaučnediscipline(arheološkuili
etnološku) ili na uticaje koji ne mogu 
biti okosnica oko koje bi se imala 
formiratiilirskaikonografija.Zasad
je, kako se vidi, prerano upuštati se 
uovuoblastpaćesmosezadovoljiti
s tek iznijetom konstatacijom njenog 
„stanjapitanja”(statusqiiestionis).

(Nastavlja se)
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licno
V

STENLEy BJELETIĆ
Stenley Bjeletić je 
punk-rock profesor 
trube. Član je pank 
benda Punkreas i 
instrumentalnog 
sastava One more time. 
Svirao je u Vojnom 
orkestru, nikšićkom 
bleh orkestru, klapi 
Assa Voce, privatnim 
horovima, orkestrima, 
kamernim sastavima, 
raznim bendovima

Kako je počeo Vaš muzički 
put? Kako i zašto ste se 
odlučili baš za trubu?

Kaoivećinadjece izNikšića,
pomalo natjeran od strane roditelja 
(jernijesamznaouštaseupuštam)
upisaosammuzičkuškolusasedam
godina. Moj prvi instrument je 
bio harmonika, jer mi se tada od 
ponuđenih instrumenatanajviše
dopadala. U to vrijeme nije bio baš 
nešto preveliki izbor, a harmonika 
mi je tada izgledala kao instrument 
sanajvišeizvođačkihmogućnosti.
Pozavršetkupetograzredamuzičke
škole,uzimajućisvojesvjedočanstvo
nakrajugodine,čuosamtonovekoji
su mi prijali uhu, a nisam znao iz 
kojeg instrumenta dopiru ti tonovi. 
Spustiosamseupodrummuzičke
škole, ividiopoprviputDuvački
orkestar.Tadašnjidirigentiprofesor
BožidarBakračjeodmahprimijetio
moju radoznalost i pitao me da li bih 
želiodasviramneštoodduvačkih
instrumenata. Pokazao mi je sve 
instrumente, a meni je truba u tom 
trenutku izgledala mnogo izazovno i 
mogurećidajeodtadasvepočelo…

Imali ste više angažmana, 
između ostalih u Vojnom orkestru 
i nikšićkom bleh orkestru. Što je 
najbliže Vašem senzibilitetu?

Tražeći što više saradnje sa
muzičarima, nisam samo svirao
trubu….Pjevaosamupodgoričkoj
klapi Assa Voce, privatnim horovima, 
orkestrima, kamernim sastavima, 
raznim bendovima… Sve je to pratila 
klasika, jazz, pop, rock, izvorna 
muzika…Jednostavnosamželioda
vidim kojem stilu pripadam. Rad u 
školikaoprofesortrubemejetakođe
privukao, tu sam ostavio deset godina 
svog rada, ali kao i sve ostalo morao 
samićidalje.

Nastupate u cover bendu i 
autorskom punk bendu Punkreas. 
Možemo li reći da ste pank-rok 
profesor trube?

Trenutno nastupam sa cover 
bendom Shall we, i sa pojedinim 
bendovima kojima je potreban 
trubač zaneke svirke (izazovno
je svirati svirku, kako mi u bendu 

kažemo , ,na prvu”) .  Takođe,
pravim instrumentalne sastave gdje 
uključujemdostamuzičarainastupam
sa svim sastavima pod jednim imenom  
,,One more time”.Aposebnomjesto
u mom sviranju je autorski punk 
band Punkreas.Takvaenergija,želja,
iskrenost, suva muzikalnost se malo 
gdjemožesresti.Upočetkusambio
skeptik,jerjepunkbioneistraženo
polje za mene. Uz takve ljude, njihovu 
muziku, tekstove vrlo brzo mi je bilo 
jasno da sam pronašao pravac koji 
miprija,moždačakvišeodostalih
pravaca.Punkrockprofesortrube–
akoVitakokažete…

Truba se sve više čuje u modernoj 
muzici. Koga Vi danas pratite od 
trubača i možete li nam reći neka 
imena za koje možda nijesmo čuli?

Da,trubajedefinitivnoinstrument
koji pripada svakom pravcu moderne 
muzike… Ostao sam vjeran slušanju 
Artura Sandovala, njega i dan danas 
pratimputemdruštvenihmreža.Za
menejeonjedanodnajboljihtrubača
ikada… Naravno tu su i Miles Davis, 
ChetBaker,ChuckFindley,Maynard
Ferguson i mnogi drugi…

Za one koji bi da počnu da sviraju 
trubu, možete li dati neke savjete?  

Za one koji žele da sviraju

trubu, moraju biti strpljivi, istrajni 
uvježbanju,da slušaju sebedok
sviraju,tj.dapronađusebeusviranju,
dapronađusvojuboju tona, svoj
temperament sviranja… Mnogo 
faktorautiče,aliglavni jevoljeti
toštoradiš,paćevremenomsveto
doćinasvoje.

Kako gledate danas na muziku u 
Crnoj Gori. Šta nedostaje?

Kako sam upućen u skoro
svemuzičkepravceuCrnojGori
(svirajućiilislušajući)mišljenjasam
dafalikvalitetneautorskemuzike,tj.
ulaganjeupravemuzičkevrijednosti.
Kvalitenihmuzičara imamnogo,
alibezdobremuzičkepodlogeni
muzičarinemogudoćidoizražaja.

Osim bendova da li stvarate svoje 
kompozicije i da li možemo očekivati 
neki Vaš samostalni snimak?

Na tom polju sam malo stao. 
Pored ogromnog broja svirki, 
angažmanaisadašnjegposlatrenutno
nemam vremena za stvaranje svojih 
kompozicija. Uvijek je tu par tema 
uglavikoječekajuda sezapišu,
snime.Ostaviću ih jošmalo,neka
sazru.Moždajetoipotrebnouovom
trenutku.

Đorđije NJUNJIĆ
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